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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!

...
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Беларусам не патрэбен Майдан, беларусам патрэбны чэсныя,  
дэмакратычныя выбары!

сказано!

Александр ЛУКАШЕНКО:
«Это всё надо рассказать  

белорусам. И они пускай потом     
  определятся…»

После того как стало известно о действиях правоохранительных органов по отношению к ближайшему 
окружению Виктора Бабарико, выемке документов «Белгазпромбанка», прозвучавших в связи с этим 
высказываниях Александра Лукашенко, общественность ожидала, кто же прояснит ситуацию с другой 

стороны. И вот в пятницу вечером на Ютуб-канале состоялся стрим Виктора Бабарико. Поскольку 
далеко не все читатели «Народной Воли» владеют компьютерными навыками, даем в сокращении 

стенограмму разговора Виктора Дмитриевича с избирателями.

«Белгазпромбанк» в руках силовиков?
Кто бы мог подумать, что такое произойдет с одним из состоятельнейших банков Беларуси! Но вот стоило его руководителю с 20-летним 

стажем Виктору Бабарико стать одним из претендентов на пост Президента Республики Беларусь, как вдруг в головном офисе банка  
появилась финансовая милиция Комитета государственного контроля.

По некоторым сведениям, на сегодняшний день задержанными оказались 15 человек, в том числе заместители председателя правления банка.

ДОСЬЕ: кто она, Надежда Ермакова?
Надежда Андреевна Ермакова родилась в 1953 году.
В 1971-м окончила Пинский учетно-кредитный техникум. После обучения работала 

кредитным инспектором, старшим кредитным инспектором, заместителем управляюще-
го Хотимским отделением Госбанка, заместителем управляющего Кировским отделением 
Госбанка, управляющим Шкловским отделением Госбанка, заместителем председателя 
райисполкома и председателем плановой комиссии Шкловского райисполкома, заведующим 
финансовым отделом Шкловского райисполкома, управляющим филиалом коммерческого 
банка «Северо-Запад» в Шклове, управляющим отделением «Белагропромбанка» в Шклове.

В 1978 году заочно окончила Белорусский государственный институт народного хозяй-
ства имени В.В.Куйбышева.

Избиралась членом Совета Республики Национального собрания Беларуси, входила 
в правление Национального банка Беларуси. До назначения председателем правления 
Нацбанка была председателем правления ОАО «Сберегательный банк Беларусбанк».

27 декабря 2014 отправлена в отставку, в марте 2015-го была избрана председателем 
наблюдательного совета банка «БелВЭБ». Семья: два брака, две дочери.

РЕакЦИЯ оППонЕнТа

Как известно, в минув-
шую пятницу действую-
щий Президент Республики 
Беларусь А.Г.Лукашенко 
посетил Полоцк. На встрече 
с группой местных жителей 
были и представители СМИ. 
Журналист МТРК «Мир» 
поинтересовалась у главы 
государства его мнением 
о событиях вокруг банка 
«Газпрома» в Беларуси.

Вот сообщение, которое 
вскоре появилось по линии 
БЕЛТА. «Честно скажу, в 
нюансы пока не погружен. В 
деталях не знаю, что там про-
исходит. Но я поручил пред-
седателю Комитета госкон-
троля (там финансовая мили-
ция этим занимается). Сейчас 
в больших объемах идут 
оперативные и следственные 
мероприятия», – отметил гла-
ва государства.

«Даже вы как журналист, 
наверное, видели эти непра-
вомерные действия ино-
странного банка в Беларуси. 
Мы это тоже видели. 
Естественно, вы знаете наш 
порядок: никто никому не 
дал права заниматься непра-
ведными делами, в том числе 
этому банку», – подчеркнул 
Президент.

Александр Лукашенко 
рассказал, что по пути в 
Полоцк в вертолете прочитал 
основные материалы в отно-
шении банка и заявления. 
«Что меня поразило: этот 
негодяй, иначе не назову: я, 
мол, ни при чем, ко мне пре-
тензий никто не имеет, это 
они там...» – заметил глава 
государства.

«Слушайте, они все были 
не только у него заместите-
лями. Это одна шайка-лейка. 
Мы это видим с 2016 года. 
Мы это видели. Зачем же ты 
на них валишь сегодня. Ты 

был руководителем, они у 
тебя заместителями. И все, 
что там творилось, могло без 
руководителя происходить? 
Нет», – отметил Александр 
Лукашенко.

По его словам, есть пол-
ная информация, что «это его 
были замыслы, он образовал 
эти структурные прокладки 
типа «Приватлизинга».

«Работали по этому бан-
ку и по ним с 2016 года. 
Обнаружили вывод денег, 
зарубежные счета, зару-
бежная собственность их. 
На Кипре. В Латвии сче-
та, Лондоне... – рассказал 
Президент. – Но иностранцы 
информацию нам (с 2016 года 
мы просили) предоставили 
только в декабре прошлого 
года. Правоохранительные 
органы активизировали эти 
действия. Поэтому появились 
вопросы».

Александр Лукашенко 
предложил задать соответ-
ствующему человеку вопрос, 
почему он пошел в пре-
зиденты. «Когда рыльце в 
пушку, не лезь туда. Потому 
что тебя измочалит сам 
народ. Чего полез – потому 
что понял, что к нему при-
дут и наденут наручники. 
А у нас же сейчас выгодно 

заниматься политикой, что-
бы стать узником совести. 
Вот почему он пошел туда. 
Но это ему не поможет», – 
заявил белорусский лидер.

Глава государства доба-
вил, что этот человек сей-
час «кричит: причастен – не 
причастен, власти давят на 
кого-то...». «Как перед богом 
клянусь, что мне это сей-
час в предвыборной кампа-
нии не нужно. Потому что 
будут кричать: боится кого-
то...» – отметил Александр 
Лукашенко.

«Я никого не боюсь! И 
мне эта ситуация невыгодна, 
но негодяев надо было пресе-
кать, потому что начали пря-
тать концы в воду. Не полу-
чилось», – сказал Президент.

По его информации, 
задержано примерно 15 чело-
век. «Но он не понимает дру-
гого. Когда его сообщников 
отправили на нары, они уже 
вчера вечером все рассказа-
ли. За два часа принесли $14 
тыс., потом еще $600 тыс. или 
$800 тыс. Там слитки золота, 
картины, все принесли сразу, 
только не трогайте. С ними 
аккуратно обошлись. Они все 
рассказывают. Поэтому ему 
придется это все рассказать», 
– заявил глава государства.

«И я хочу, чтобы он попал 
на выборы. Чтобы он пришел 
и рассказал, откуда собствен-
ность на Кипре, как при такой 
«лукашенковской диктатуре» 
он создал эту собственность, 
как он взятки давал, делил 
деньги, почему иностранный 
банк этим занимался... Это 
все надо рассказать бело-
русам. И они пускай потом 
определятся. Но узником 
совести мы его не сделаем», – 
сказал Президент.

Он заявил, что в данном 
случае по результатам рас-
следования будет приглашен 
Интерпол и зарубежные 
специалисты, чтобы они 
проанализировали доку-
менты. «Россиян, американ-
цев, европейцев, и отдам 
им документы. И пусть они 
сделают выводы на соответ-
ствие действий правоохра-
нительных органов нашим 
законам. И будут отвечать 
по закону. Надо – сядут. 
Перед законом все рав-
ны», – отметил Александр 
Лукашенко.

«Вы не думайте, что там со 
стороны Лукашенко какой-то 
накат. Никакого наката нет. 
Мне это сейчас и не нужно 
было», – заверил белорусский 
лидер.

Александр Лукашенко 
добавил, что попросил одно-
го из членов правительства 
сказать упомянутому челове-
ку: «Правда и только правда! 
Второе – все, что украл, верни 
народу. Может быть, суд это 
учтет». «А председателю КГК, 
который занимается этим 
вопросом, я поручил, чтобы 
он народу все выложил, рас-
сказал что есть. Чтобы они не 
думали, что тут идет какой-
то искусственный накат. Нам 
он не нужен», – резюмировал 
Президент.

Нацбанк ввел в «Белгазпромбанке» временную администрацию

– Действия, которые были пред-
приняты властями, у меня в первую 
очередь и у многих людей вызвали не 
просто недоумение, а какие-то стра-
сти, я бы даже так сказал. По это-
му поводу я уже говорил на вчераш-
ней пресс-конференции. Но что хочу 
еще сказать? Есть, неким образом, и 
положительные моменты. А именно: 
несмотря на какие-то происходящие 
события, было сказано, что меня все-
таки хотят видеть в качестве кандидата 
в президенты. Есть большая надежда, 
что нашу группу и меня зарегистриру-
ют и мы на самом деле расскажем всю 
правду белорусскому народу о том, кто 
такой Виктор Бабарико, и побеседуем в 
общем-то уже в формате разговора со 
всей страной.

Но в то же самое время раздаются 
и другие какие-то или обвинения, или 
утверждения, что есть доказательства 
того, что я причастен к преступлениям, 
что я уже почти виновен в чем-то, хотя 
еще не было никаких ни действий, ни 
тем более суда. И даже сегодняшний 
наш раньше времени эфир вызван, в то 
числе, тем беспокойством, что задер-
жания, может быть, продолжатся, и 
в качестве субъекта этих задержаний 
буду я, и поэтому надо что-то быстро 
вам сказать.

Что я хочу сказать на самом деле? 
Уже было сказано, что я соучастник 
каких-то преступлений. Я могу точно 
сказать: все деньги, которые у меня есть 
и которые я обязательно буду деклари-
ровать, все мое имущество, которое 
есть, оно получено и с него уплачены 
подоходные налоги. Вчера, как я уже 
говорил, задержали или опрашивали 
троих моих друзей, сегодня мы узна-

ли, что они переведены в статус подо-
зреваемых. Я могу точно сказать: если 
деньги, о которых упоминал Александр 
Григорьевич Лукашенко, найдены у 
моих друзей, то я официально заяв-
ляю – это мои деньги. У моего друга, 
которого зовут Дмитрий, у него есть 
депозит 100 тысяч евро, который я его 
попросил положить, потому что я бан-
кир и не привык хранить все в одной 
корзинке. Мне нужно было ресурс 
распределять, в том числе на случай 
непредвиденных каких-то действий.

Если вдруг второй объем денег в раз-
мере 100 тысяч долларов обнаружили у 
моего друга, имя его Владимир, которые 
находились у него в ячейке, я еще раз и 
по этому поводу говорю: это мои деньги, 
я его попросил их похранить эти деньги. 
Если у него же были обнаружены ценные 
бумаги, облигации на предъявителя в 
сумме, вот тут я уточню, но, по-моему, 
250 тысяч евро и 100 тысяч долларов – 
это мои облигации.

Если основанием для предъявления 
им обвинения являются именно эти 
суммы и именно эти деньги, я еще раз 
хочу сказать: снимайте все обвинения, 
независимо от того, что там проис-
ходит, это деньги мои. Я их собираюсь 
и собирался отражать в своей декла-
рации и очень надеюсь на то, что они 
будут не только в моей декларации, а, 
собственно, будут мне возвращены по 
истечении срока депозита или погаше-
ния там ценных бумаг.

Я на самом деле в этом абсолютно 
убежден: все эти ценные бумаги при-
обретены из легальных источников, об 
этом я буду заявлять. Все остальное 
(слитки золота, картины) это точно не 
касается моих друзей, насколько я их 

знаю, и я говорю о том, что они абсо-
лютно честные, порядочные люди. И, 
мне кажется, вот тот расчет, на котором 
делаются заявления о том, что белору-
сы ненавидят богатых людей, я считаю, 
абсолютно не верен. Когда слышу вот 
такие мнения или заявления, я всегда 
вспоминаю старый анекдот, наверняка 
многие его знают, но я его расскажу.

К бабушке в 1917-м году в октябре 
прибегает внучка и говорит:

– Бабушка, бабушка, случилось то, о 
чем мечтал твой отец-декабрист!

– Что случилось?
– Случилась революция.
– Ой, здорово! А за что люди 

борются?
– А они борются, чтобы не было 

богатых.
– Ой, зря они это… Мой отец 

боролся за то, чтобы не было бедных.
Вот и я могу честно сказать: я шел, 

ввязывался в эту президентскую кам-
панию, или выборы, со следующим 
посылом: я достаточно богатый чело-
век, я это никогда не скрывал, все мои 
доходы декларируемые, они оплаче-
ны налогом, и я хочу, чтобы белорусы 
или в Беларуси не было бедных, чтобы 
страна не была той, в которой ненави-
дят богатых. Вот такой мой посыл, вот 
такой мой пятничный анекдот. Я очень 
надеюсь, что страсти улягутся, что 
все-таки торжество закона в Беларуси 
будет, настанет, и уж точно оно будет 
после 9 августа. Я искренне в это верю 
и надеюсь, что в это верите вы все и 
в этом вы все помогаете, за что вам 
огромное спасибо!

Ну а теперь, как всегда, традицион-
но ответы на вопросы.

(Окончание на 2-й стр.)

Виктор БАБАРИКО:
«Я хочу, чтобы  

в Беларуси не было 
бедных, а, наоборот,  

было больше богатых»

«Газпром» назвал противозаконными 
действия Нацбанка Беларуси по смене 

руководства «Белгазпромбанка»
Российские «Газпромбанк» и «Газпром» заявили о нару-

шении законодательства Национальным банком Беларуси 
при смене руководства «Белгазпромбанка». Об этом гово-
рится в совместном заявлении российских акционеров 
«Белгазпромбанка».

В сообщении указано, что 11 июня «в нарушение законо-
дательства Республики Беларусь правлением Национального 
банка Республики Беларусь были осуществлены незаконные 
действия по назначению и.о. председателя правления и и.о. 
заместителя председателя правления ОАО «Белгазпромбанк». 
«Эти назначения сопровождались задержанием полномочных 
членов правления «Белгазпромбанка» правоохранительными 
органами Республики Беларусь», – говорится в пресс-релизе.

Указанные действия «совершены с грубым нарушением зако-
нодательства Республики Беларусь и Договора о Евразийском 
экономическом союзе и непосредственно затрагивают права и 
законные интересы российских акционеров «Белгазпромбанка», а 
также интересы клиентов и вкладчиков».

Акционеры «Белгазпромбанка» намерены «добиваться 
защиты своих прав и законных интересов всеми доступными 
правовыми средствами, а также принимают все возможные 
меры для охраны интересов клиентов и обеспечения финансо-
вой стабильности банка», говорится в совместном заявлении 
«Газпромбанка» и «Газпрома».

Хотите, чтобы  
выборы прошли 

 без фальсификаций?
Предлагайте свою кандидатуру 

 в состав избирательной комиссии.
Заявление от желающих войти в состав участко-

вых избирательных комиссий принимаются не позд-
нее чем за 3 дня до их формирования – до 21 июня.

Своих представителей могут выдвигать поли-
тические партии, общественные объединения, тру-
довые коллективы. В то же время претендовать на 
участие в работе избирательных комиссий может 
любой гражданин, проявивший такую инициати-
ву, обратившись с соответствующим заявлением в 
местные органы власти, которые по закону призва-
ны заниматься формированием участковых изби-
рательных комиссий.

Манипуляции с волеизъявлением народа исчез-
нут тогда, когда участковые, территориальные 
комиссии и ЦИК будут состоять из совестливых и 
ответственных перед законом людей.

Белорусский народ требует от властей прове-
дения честных, прозрачных, без фальсификаций 
очередных президентских выборов!

сТаЛо ИзВЕсТно…

Постановлением правления Нацбанка 
Беларуси от 14 июня 2020 года №192 приня-
то решение о введении с 15 июня 2020 года 
в «Белгазпромбанке» временной админи-
страции по управлению банком. Как сооб-
щает пресс-служба НББ, решение принято 
«в целях защиты интересов вкладчиков 
и кредиторов «Белгазпромбанка», недопу-
щения ухудшения его финансового состо-
яния».

Более 99 процентов акций 
«Белгазпромбанка» принадлежат рос-
сийским компаниям, «Газпрому» и 
«Газпромбанку». «Белгазпромбанк» по раз-
меру активов и капитала на начало этого 
года располагался на третьем месте – после 
«Беларусбанка» и «Белагропромбанка». По 
прибыли за 2019 год – на четвертом месте 
– после «Беларусбанка», «Приорбанка» и 
«БПС-Сбербанка». «Белгазпромбанк», в 
котором трудятся 1640 человек, заработал 
96,6 миллиона рублей.

Такая мера принята на основании ста-
тей 94, 97, 134, 134-1 Банковского кодекса 
Беларуси с учетом информации Комитета 
государственного контроля о возбужде-

нии Департаментом финансовых рассле-
дований в отношении должностных лиц 
ОАО «Белгазпромбанк» уголовных дел по 
ч.3 ст.235 «Легализация («отмывание») 
средств, полученных преступным путем» 
и ч.2 ст.243 «Уклонение от уплаты сумм 
налогов (сборов)» Уголовного кодекса 
Беларуси.

В Нацбанке уточнили, что «речь идет 
о несоблюдении лицензионного требова-

ния в части наличия в банке систем 
управления рисками и внутреннего кон-
троля, соответствующих требованиям, 
установленным Национальным банком».

Руководителем временной администра-
ции по управлению «Белгазпромбанком» 
назначена Надежда Ермакова. Полномочия 
правления ОАО «Белгазпромбанк» на пери-
од действия временной администрации по 
управлению банком приостановлены.

ПРоТЕсТ ВнИМанИЮ ИзБИРаТЕЛЕЙ!

Да заканчэння падпіскі  
на “Народную Волю”  

на другое паўгоддзе засталося 10 дзён.
Не спазніцеся!

ВыБоРы-2020: сТРасТИ накаЛЯЮТсЯ...
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РЕакЦИЯ оППонЕнТа

Виктор БАБАРИКО:
«Я хочу, чтобы в Беларуси не было бедных,  
а, наоборот, было больше богатых»

(Окончание. Начало на 1-й стр.)
– Что вы думаете про ситуацию с 

MolaMola?
– Я не очень знаю эту ситуацию. Это 

в большей степени вопрос не ко мне, а 
к Эдуарду (сыну. – Ред.), но я могу ска-
зать следующее: MolaMola был инстру-
ментом, который в первую очередь 
давал возможность каждому помочь 
тем людям, которых, они считают, нуж-
но поддержать. Именно через эту пло-
щадку собирались деньги и средства, в 
том числе на помощь нашим медикам 
в период самого начала COVID-19. На 
этой площадке реализовывалось еще 
множество полезных инициатив, вклю-
чая сбор средств для человека, кото-
рый был уволен из больницы, для фель-
дшера, который заявил о правдивой 
ситуации с COVID-19. И, мне кажет-
ся, лучше бы заниматься тем, чтобы 
правильно реагировать на проблемы в 
стране и активнее обеспечивать наших 
медиков и неимущий класс необходи-
мыми средствами, чем уничтожать или 
запрещать возможность реализации вот 
таких народных людских инициатив для 
помощи друг другу. Я не знаю на самом 
деле, что там происходит сейчас, но я 
очень хочу верить в то, что площад-
ка все-таки будет существовать и мы, 
белорусы, будем иметь возможность 
помогать друг другу в сложных ситуа-
циях реализовывать проекты, которые 
направлены на общее развитие нашей 
родной страны.

– Будет ли такая свобода, чтобы 
я мог выйти на площадь и сказать: 
Бабарико плохой?

– Ну, вы знаете, я могу сказать следу-
ющее: безусловно, она будет, такая сво-
бода, но я очень надеюсь, что говорить 
«Бабарико плохой» вам не придется.

– Что с задержанными членами 
инициативной группы?

– Я прекрасно понимаю: тема вол-
нует всех. Я могу сказать следующее: 
мы будем стараться оказать помощь 
всем, кто попал в беду или кто каким-
то образом находится под давлением в 
рамках вот этой проходящей кампании. 
Поэтому мы тем членам инициативной 
группы, у которых возникли проблемы, 
помогли с адвокатами. Мы очень наде-
емся, что будет абсолютно законное раз-
бирательство, потому что все должны 
понимать: только закон главенствует, 
только главенство закона позволит всем 
нам жить счастливо и безопасно.

– Как вы относитесь к тому, что 
студентов забирают из университетов 
в армию?

– Безусловно, это отрицательно. 
Я считаю, что человек, который при-

шел учиться, и человек, который спо-
собен учиться, ему нужно максималь-
ным образом решить эту задачу, то есть 
овладевать знаниями. И мне всегда, 
если честно, нравилась система, кото-
рая была в Советском Союзе, а именно: 
военные кафедры для ребят на опреде-
ленных специальностях. Это позволяло 
доучиться без отрыва от университе-
та до конца, отбыть там условных 40 
дней на сборах, получить необходимые 
навыки, знания для того, чтобы быть 
условным офицером запаса. Мы имели 
умных, что очень важно, и все-таки в 
практике хоть чуть-чуть умеющих млад-
ших офицеров. И это хорошо. Сейчас я 
не знаю, зачем это делается, и я считаю, 
что это, безусловно, неправильно.

– Ваше мнение о современной 
медицине, какой она может быть?

– Во-первых, я считаю, что она 
должна быть качественной. Что значит 
качественной? То есть мне больше всего 
нравятся три составляющие медицины 
– это, первое, социальная медицина. Я 
все-таки считаю, что в Беларуси должна 
быть бесплатная социальная медицина 
для всех, где уровень этой социальной 
медицины будет достаточно высок, и 
самое главное – она будет превентивной 
медициной, то есть направленной не на 
уже лечение болезней, а на формиро-
вание условий, предотвращающих эти 
болезни. То есть диагностика, постоян-
ное и правильное освидетельствование 
и возможность использовать медицину 
именно как предостерегающее или фор-
мирующее условие, чтобы болезней не 
было.

С другого края должна быть частная 
медицина, платная медицина, потому 
что все-таки человек может себе или 
должен себе позволить тот уровень сер-
виса, который хотелось бы реализовать 
за свои деньги. И тут еще раз напомню: 
я хочу, чтобы в Беларуси не было бед-
ных, а, наоборот, было больше бога-
тых, поэтому я считаю, что этот класс 
должен расширяться, людей, которые 
могут себе позволить платную меди-
цину, должно быть больше. Но мости-
ком между этими двумя медицинами 
должна быть страховая. Очень хороший 
мостик, который уже сейчас, в особен-
ности в Минске, перекинут во многих 
кампаниях, а не только в крупных, и 
люди пользуются системой страховой 
медицины и получают очень качествен-
ную услугу за разумные деньги.

– Нужны ли изменения в налого-
вой системе?

– Безусловно, да. Я считаю, что в 
целом налоговая система требует усо-
вершенствования, потому что не только 
пополнение бюджета является задачей 

налоговой системы. Задачей налоговой 
системы, с моей точки зрения, является 
еще и стимулирование экономики. Вот 
если мы построим систему налоговую 
не только с точки зрения фискальной, 
сбора налогов, но еще сделаем ее такой, 
чтобы она помогала развивать экономи-
ку, то это будет очень здорово.

– Стоит ли тратиться на армию, 
оружие в современном мире?

– Я типичный белорус, а белорусы 
– мирные люди. Поэтому могу точно 
сказать, что наличие оружия в мире 
вообще не очень мне нравится, поэтому 
если тратиться на него, увеличивать его 
арсенал, то это мне совсем не нравит-
ся. Но, с другой стороны: существует 
система безопасности, которая должна 
быть обеспечена, поэтому я за разум-
ную достаточность. Что такое разумная 
достаточность? Мы прекрасно понима-
ем: вряд ли у Беларуси есть враги, кото-
рые хотят на нас напасть, и, встречно, 
вряд ли у Беларуси есть те, на кого 
мы хотели бы напасть. Поэтому ра- 
зумная достаточность – это обеспечение 
собственной безопасности как внешней, 
так и внутренней. Но, как я уже сказал, 
моя мечта (вряд ли она, конечно, реали-
зуется в ближайшее время именно пото-
му, что нужен больший срок, чем пять и 
даже десять лет), но это – нейтральный 
статус Беларуси.

– Уровень образования в какой 
стране вы считаете высоким?

– Мне кажется, скандинавские стра-
ны – это очень хорошая система образо-
вания, она мне очень нравится.

– Как вы воспринимаете критику в 
свой адрес, задевает ли она вас?

– Вы знаете, как любой другой чело-
век, если его критикуют, то он слегка 
расстраивается, любому нравится, когда 
его хвалят. Как всегда говорили: доброе 
слово и кошке приятно. Так и здесь. 
Но я считаю, что любая критика – она 
на пользу, и поэтому, несмотря даже 
на легкое внутреннее расстройство, я 
всегда воспринимаю критику позитивно 
и стараюсь оценить ее с точки полезно-
сти, объективности. Критика, которая 
содержит или основывается на реаль-
ных фактах, аргументирована, – такую 
критику я воспринимаю однозначно 
положительно. Ту, которая неправдивая 
– с легкой обидой, но с чувством: ну что 
поделаешь, у каждого может быть свое 
мнение.

– Какая вам нужна помощь?
– Вы знаете, я сам привык помогать 

людям, и мне очень важно помогать 
другим. Но сейчас хотелось бы знать 
ваше отношение ко всему, что проис-
ходит. И второе: давайте продолжать 

делать то что мы делаем. Понимаете, 
очень важно не бояться, не поддаваться 
на провокации. Понимание того, что 
у меня за плечами не только я и моя 
семья, а как можно больше людей, – это 
сейчас, наверное, мне больше всего и 
нужно.

– Как вы считаете, должны ли 
называть улицы белорусских городов 
фамилиями людей, не имеющих отно-
шения к стране?

– Я могу сказать следующее: может 
быть, достойных людей, которые 
составляют гордость мировой циви-
лизации, почему бы и нет? Но, с дру-
гой стороны, я считаю, что количество 
улиц, названных именами людей, кото-
рые внесли непосредственный вклад в 
развитие нашей Беларуси, очень мало. 
То есть я сказал бы, что у нас дол-
жен быть больший крен в сторону 
того, чтобы называть улицы именами 
непосредственно людей, которые раз-
вивали Беларусь. Вполне допустимо 
наличие имен людей, которые внесли 
вклад в развитие в принципе всего 
человечества, ну, например, чем плох 
Ганди? Замечательный человек. Будь у 
нас площадь имени Ганди, я, наверное, 
не возражал бы. Поэтому, мне кажет-
ся, такой баланс между общечелове-
ческими ценностями и нашими сугубо 
национальными ценностями, в боль-
шей степени в сторону национальных 
ценностей, – это была бы правильная 
топонимика.

– Каково ваше отношение к закону 
о тунеядстве?

– Однозначно отрицательное. 
Я считаю верхом цинизма называть 
тунеядцами людей, не занятых по 
каким-то причинам в общественной 
сфере. На мой взгляд, труд домохо-
зяйки сопоставим с другим, которым 
занимаются женщины. Или обрат-
ная ситуация: если бы с детьми сидел 
мужчина. Почему бы нет? Это тоже 
нормально. Поэтому я отрицательно 
отношусь к понятию «тунеядство»… 
Другое дело, надо стимулировать и 
показывать, что работать – это лучше, 
чем быть бездельником, но не исполь-
зовать насильственные методы.

– Ваше представление о том, как 
возродить и развить белорусскую 
деревню?

– С моей точки зрения, самая основ-
ная задача – это привнести в белорус-
скую деревню ее востребованность. 
Как это может быть? Нужно развивать 
туристическое направление. Есть очень 
колоритные белорусские деревни, и мы 
имеем эти примеры, есть очень краси-
вые места, где стоят белорусские дерев-
ни. И поэтому использовать это вполне 

возможно, тем самым развивая белорус-
скую деревню.

Второе, самый главный принцип, 
– нужно искать возможность давать 
людям работу в этих белорусских дерев-
нях. И не просто работу ради рабо-
ты, как у нас сейчас делают в большей 
части, а на самом деле работу эффектив-
ную, чтобы в белорусской деревне мож-
но было бы зарабатывать, ну, не так, как 
Бабарико, но к этому нужно стремиться.

– Что думаете о современных учеб-
никах в школах?

– Если честно, уже давно не видел 
современных учебников, потому что, 
слава Богу, дети мои выросли, а, к сожа-
лению, внуков у меня еще нет. Но о том, 
что я слышу, в особенности учебники 
истории, мне кажется, что надо как бы 
так вернуть общее образование, а не 
отдельно особенности наши. Говорят, 
что по учебникам сейчас изучают био-
графии живущих лидеров, а когда-то в 
Китае было правило: о живущих лиде-
рах не говорить ни хорошо, ни плохо. 
Только после того, как они уйдут, мож-
но делать какие-то оценки.

– Что будет с атомной электростан-
цией в Островце?

– Один из сложных вопросов. 
Почему? Потому что мы в ситуации, 
говоря шахматным языком, цугцванга 
– когда какой ход ни делай, он плохой. 
То есть закрыть – мы остаемся с дол-
гами в 10 миллиардов, эксплуатировать 
– нарываемся на негатив со всех сторон, 
плюс она экономически неэффективна. 
То есть продать никому, похоже, мы 
не сможем эту электроэнергию, а нам 
столько ее не нужно. Для решения про-
блемы я пригласил бы группу междуна-
родных экспертов, с которыми обсудили 
б такие варианты: чтобы эксплуатация 
станции была безопасной, сделать ее 
подконтрольной международному кон-
сорциуму либо помочь Беларуси закон-
сервировать ее. Но помочь, потому 
что помощь может быть всякая. Опыт 
закрытия атомных электростанций с 
помощью сообщества международного 
есть у многих стран. Вот где-то такой 
путь мне видится самым оптимальным.

– Как вы собираетесь встраивать 
Беларусь в мировую экономику?

– Собственно, так, как туда 
встраиваются все другие страны. 
Международное разделение труда никто 
не отменял. Производить то, что мы 
умеем и что востребовано на рынке. Это 
очень важный момент: не останавли-
ваться ни на одной из этих частей. Не 
нужно производить то, что востребова-
но на рынках, если мы делаем худшего 
качества. Не нужно пытаться продать 

то, что мы только умеем делать. Это 
неправильно. Потому что на самом деле, 
может, мы умеем делать что-то, но оно 
никому не нужно. Делать то, что никому 
не надо, и продавать – это очень стрём-
но и тяжело. Поэтому нужно ответить 
на вопрос: что мы умеем и что из того, 
что мы можем производить, востребо-
вано на рынке? Это первое. Второе – 
что востребовано на рынке и что мы 
можем научиться делать качественно? 
Вот, собственно, два пути, по которым 
можно встраивать Республику Беларусь 
в мировую экономику.

– Ці ёсць нейкі план дзеянняў дзеля 
адраджэння роднай беларускай мовы?

– Так. Ён ёсць, але для гэтага патрэ-
бен нейкі час. Я не веру, што мы маем 
магчымасць адрадзіць родную мову за 
месяц ці за год, і таму, я думаю, патрэ-
бен час. Колькі гэтага часу? Не ведаю. 
Трэба пачакаць. Але гэты час абавязкова 
неабходна ўдакладніць у першы тэрмін 
новага прэзідэнта.

– Как вы считаете, нужно ли раз-
вивать белорусскую культуру?

– Безусловно. Все проекты, которы-
ми занимался «Белгазпромбанк», были 
направлены на развитие в том числе 
и белорусской культуры, белорусского 
общества. Я имею в виду «Шанс» – это 
была помощь белорусским детям, все 
остальные проекты – это развитие бело-
русской культуры.

– Как вы относитесь к Академии 
наук?

– Академия наук – это, по идее, то 
место, где должны быть собраны лучшие 
умы Республики Беларусь. Находятся 
они там или нет – я затрудняюсь ска-
зать. Знаю, что очень много критики 
раздается в адрес нашей Академии наук. 
Поэтому я сказал бы по-другому: что 
нужно сделать, чтобы в Академии наук 
находились лучшие ученые Республики 
Беларусь?

– Как вы относитесь к дорожному 
налогу?

– С моей точки зрения, нужно 
выстроить схему дорожного налога 
таким образом, что те, кто больше поль-
зуется дорогами, и платили больше.

– Ваше мнение о свободе СМИ?
– СМИ называют четвертой властью, 

с этим я согласен, а, соответственно, я за 
независимую прессу. Я всегда говорил, 
что независимых газет не бывает, пото-
му что газета все равно зависит либо 
от собственника, либо от редакционной 
политики. А вот совокупность зависи-
мых от разных источников газет фор-
мируют независимую прессу. Поэтому 
я, безусловно, за свободу независимых 
средств массовой информации. 

Ці вернецца Васіль  
Шыцікаў у Гомель?

Больш за паўтары сотні працаўніц ААТ “8 Сакавіка” падпісалі адкрыты зварот  
у Гомельскі аблвыканкам і Адміністрацыю прэзідэнта з просьбай вярнуць на фабрыку 

былога дырэктара Васіля Шыцікава.

сІТУаЦыЯ

Андрэй Новікаў – палітвязень

Мікола Статкевіч атрымаў 
чарговыя суткі

Пра гэта паведаміла ў “Фэйсбуку”  
яго жонка Марына Адамовіч.

“Мікалай Статкевіч “знайшоўся” ў ЦІПе. 
“Адбывае адміністрацыйны арышт”. Калі бу- 
дзе вызвалены, паведаміць адмаўляюцца. Суддзя 
Мотыль насуперак патрабаванню Мікалая 
Статкевіча асудзіла яго ў адсутнасці адваката. 
Прыгавор адвакату паведаміць адмаўляюцца», – 
напісала яна.

Статкевіч быў затрыманы 31 мая, калі ехаў на 
пікет на Камароўку. На наступны дзень ён быў 
асуджаны на 15 сутак.

Блогеру MozgOn і Пальчысу  
далі па 15 сутак

Учора ў Мінску і Наваполацку 
працягвалiся суды над удзельнікамі 

пікетаў па зборы подпісаў  
за альтэрнатыўных вылучэнцаў  

у кандыдаты на пост прэзідэнта,  
піша spring96.org.

Так, у судзе Савецкага раёна разглядалася 
справа YouTube-блогера – Уладзіміра Цыгановіча 
(MozgON).

Так як у дадзены момант ён адбывае арышт, 
суд праходзіў праз Skype. Блогер абвінавачваўся 
ў тым, што ўдзельнічаў у акцыі каля Камароўкі 
31 мая. Паводле слоў сведкі, Цыгановіч нібыта 
«выкрыкваў лозунгі, праяўляў непавагу да ўлад», 
а таксама крычаў «Жыве Беларусь!» і «Свабоду 
Ціханоўскаму!».

У выніку суддзя прыняла рашэнне пакараць 
блогера новымі 15 суткамі арышту.

У судзе Кастрычніцкага раёна разглядалася 
справа ў дачыненні да блогера Эдуарда Пальчыса. 
Паведамляецца, што ён таксама асуджаны на 15 
сутак.

(NN.by)

Павел Севярынец атрымаў яшчэ 30 сутак
Пра гэта паведаміла Вольга Севярынец на сваёй старонцы ў “Фэйсбуку”.

ВЕРДыкТТаМ, за кРаТаМІ

ПРаВы ЧаЛаВЕка

SOS!

“Сёння пазваніў чалавек, 
які сядзеў з Паўлам, і сказаў, 
што Паўлу далі яшчэ два пра-
таколы па 15 сутак – агулам 
атрымліваецца 75 сутак (у яго 
былі не адбытыя з зімы суткі 
пасля акцый супраць актыўнай 
інтэграцыі. – “НН”)».

Вольга піша, што ў мужа 
забралі ўсе рэчы, у тым ліку 
зубную шчотку, цёплую 
вопратку, сродкі гігіены, 
а таксама ўжо два разы 
адпраўлялі ў КПЗ, дзе вельмі 
халодна. «Паша просіцца, каб 
перадалі перадачу хоць ней-

кую, але мы не можам гэтага 
зрабіць, бо перадачы не пры-
маюць».

Павел быў затрыманы 
7 чэрвеня пасля пікета на 
Камароўцы. На наступны 
дзень ён быў асуджаны на 15 
сутак.

У сувязі з прад’яўленнем 
12 чэрвеня абвінавачання па 
ч.1 арт.342 КК (арганізацыя 
групавых дзеянняў, якія гру-
ба парушаюць грамадскі 
парадак і якія спалучаны з 
відавочным непадпарадкаван-
нем законным патрабаванням 
прадстаўнікоў улады або якія 
пацягнулі парушэнне працы 
транспарту, прадпрыемстваў, 
устаноў або арганізацый альбо 
актыўны ўдзел у такіх дзеян-
нях пры адсутнасці прыкмет 
больш цяжкага злачынства) 
затрыманаму 6 чэрвеня ў вёс-
цы Прусы Андрэю Новікаву 
мы, прадстаўнікі правааба-

рончай супольнасці Баларусі, 
яшчэ раз пацвярджаючы сваю 
пазіцыю, выкладзеную ў раней 
прыняты заявах ад 1, 9 і 11 
чэрвеня,

заяўляем аб прызнанні 
Андрэя Новікава палітвязнем, 
патрабуем ягонага неадклад-
нага вызвалення і спынення 
распачатага ў дачыненні да 
яго крымінальнага пераследу.

Андрэй Новікаў – валан-
цёр ініцыятыўнай групы 
Святланы Ціханоўскай. Ён 
грамадзянін Расіі, але ўжо 
шмат гадоў жыве ў Беларусі. 
У яго ёсць жонка і двое 
непаўналетніх дзяцей.

Новікава затрымалі 6 чэр-
веня ў вёсцы Прусы за ўдзел у 
пікеце па зборы подпісаў, які 
прыраўнялі да несанкцыяна-
ванага масавага мерапрыем-
ства. Затрымлівала Новікава 
цэлая група супрацоўнікаў 
міліцыі. Спачатку яго адвезлі 
ў Паставы, каб скласці пра-
такол па арт.23.34 КаАП. А 
затым стала вядома, што яго 
перавезлі ў Мінск у ізалятар 
часовага ўтрымання на вул.
Акрэсціна.

У аўторак 9 чэрвеня ў 
доме Новікава ў Прусах 
прайшоў вобыск.

(NN.by)

Не рызыкуйце сваім здароўем і здароўем іншых!
На ўчарашні дзень у Беларусі было зарэгістравана амаль 54 тысячы чалавек са 

станоўчым тэстам на COVID-19. За суткі заражэнне вірусам выяўлена ў 732 асоб.
За кантралюемы перыяд распаўсюджвання інфекцыі памерла 308 пацыентаў, за 

апошнія суткі – 5.
Беражыцеся, спадарства! Не рызыкуйце сваім здароўем і здароўем іншых!

Гэта не проста скаргі. Па сутнасці, сігнал SOS, 
адчайны кліч аб дапамозе.

Дзяржаўнае акцыянернае таварыства апынула-
ся зараз у складанай эканамічнай сітуацыі. Канцэрн 
“Беллегпрам” як непасрэдны куратар гомельскага 
трыкатажнага прадпрыемства вырашыў вярнуць на 
кіраўнічую пасаду колішняга дырэктара Шыцікава. 
Жанчыны на фабрыцы не тое што крычалі “ўра” і кідалі 
ў паветра чапцы, але па-сапраўднаму ўзрадаваліся.

Васіль Шыцікаў дзве пяцігодкі кіраваў гомельскай 
фабрыкай. У 2015 годзе па патрабаванні рэгіянальнага 
Камітэта дзяржкантролю яго папрасілі пакінуць дырэктар-
скае крэсла. Ён як быццам двойчы вырашаў сваё “кватэр-
нае пытанне” (будаваў кватэру і катэдж) за кошт выгадных 
пазык у фабрыкі, якая сама брала крэдыты на вытворчую 
дзейнасць. І хоць на пазыкі была згода назіральнай рады 
ААТ, дырэктарскую пасаду Шыцікаў страціў.

Праўда, без справы не сядзеў. Неўзабаве стаў 
дырэктарам прыватнага акцыянернага таварыства 
“Камвольна-суконная кампанія “Чаксіл” у суседнім 
украінскім Чарнігаве. Гэта буйны вытворца ваўняных 
тканін для пашыву адзення.

“Беллегпрам”, улічваючы дрэнную эканамічную 
сітуацыю ААТ “8 Сакавіка”, вырашыў вярнуць Шыцікава 
ў Гомель. Аднак гэтаму запярэчыла кіраўніцтва гарвы-
канкама. Мясцовыя чыноўнікі вылучылі сваю канды-
датуру на пасаду кіраўніка ААТ “8 Сакавіка” – былую 
дырэктарку фабрыкі мастацкіх вырабаў “Любна” Вольгу 
Марозаву. Супраць яе і паўстаў жаночы калектыў швачак 
і трыкатажніц. Ведаюць, што “Любна” пад кіраўніцтвам 
Марозавай сама трапляла ў шэраг праблемных 
прадпрыемстваў. І наадварот, пра часы дырэктарства 
Шыцікава адклікаюцца з павагай. Пры ім, гаворыцца ў 
калектыўным звароце, рэгулярна “выплачваўся заробак, 
закуплялася абсталяванне, праводзілася мадэрнізацыя 
цэхаў, своечасова набывалі сыравіну, запчасткі і дапамож-
ныя матэрыялы. Працаўнікі былі забяспечаны спецадзен-

нем, штогод выплачвалі трынаццатую зарплату. Мы 
заўсёды мелі працу, не было прастояў, не вымушалі пісаць 
заявы на адпачынак за свой кошт, нават працавалі 
па суботах за падвоеную плату. Выдаваліся пуцёўкі 
на аздараўленне, аказвалася дапамова пры вырашэнні 
асабістых праблем працаўнікоў”.

Згадваюць жанчыны і пра ранейшую неблагую 
сістэму стымулявання працы. Нічога гэтага цяпер на 
фабрыцы, як сцвярджаюць падпісанты, не засталося. 
Таму і просяць трыкатажніцы “аднавіць справядлівасць”, 
вярнуць на прадпрыемства ранейшага кіраўніка, каб не 
страціць працу і магчымасць зарабляць на жыццё.

Атрымаць каментарый ні ў гарвыканкаме, ні ў 
канцэрне “Беллегпрам” пакуль не ўдалося. Памочнік 
старшыні канцэрна Дзмітрый Арочка паведаміў, што 
кіраўніца яго Таццяна Лугіна разам з прэс-сакратаркай 
выехалі 15 чэрвеня ў Гомель, каб улагодзіць сітуацыю.

Фабрыка “8 Сакавіка” – вядомы ў Беларусі брэнд. 
Яна выпускае адзенне з беларускага трыкатажу, панчохі, 
шкарпэткі для мужчын, жанчын і дзяцей.

Сёлета ў сакавіку вытворчы цэх фабрыкі, дзе працуе 
звыш 200 швачак, пераключыўся на выпуск гігіенічных 
масак. Прадыктавана гэта пандэміяй каранавіруса.

Намесніца дырэктара ААТ “8 Сакавіка” па камер-
цыйных пытаннях Вольга Шолахава патлумачыла 
журналісту “Народнай Волі”, што, нягледзячы на пера- 
арыентацыю швейнай вытворчасці, пандэмія каранавіруса 
паставіла прадпрыемства ў складанае становішча. Раней 13 
працэнтаў усіх сваіх вырабаў фабрыка адпраўляла на экс-
парт, пераважна ў Расію. Гэта давала неблагія даходы. Зараз 
адгрузка прадукцыі ў Расію забаронена – ніхто яе там не 
бярэ. Закрыта для тавараў лёгкай прамысловасці і мяжа з 
Украінай, зноў-такі з прычыны пандэміі.

На маскі, якія выпускае фабрыка, дзейнічаюць 
фіксаваныя кошты. На іх, па сутнасці, калектыў нічога 
не зарабляе.

Анатоль ЛІПСКІ.
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На денежном рынке Беларуси произошел валютный переворот
До прошлого года население Беларуси активно продавало иностранную валюту, и государство за счет этого увеличивало золотовалютные резервы на сотни миллионов, а иногда и на миллиарды долларов. 

Однако в 2020-м ситуация принципиально изменилась.

Источник роста 
резервов исчез

За январь–май население 
купило иностранной валюты на 
580,5 миллиона долларов больше, 
чем продало. Этот тренд начался 
еще в декабре прошлого года и 
продолжается уже полгода.

А до этого на протяжении ряда 
лет граждане выступали чистыми 
продавцами иностранной валюты, 
то есть сдавали СКВ больше, чем 
покупали.

Отказываться скупать иностран-
ную валюту про запас население ста-
ло в 2015 году, когда Национальный 
банк отошел от режима фиксирован-
ного курса и перестал тратить золо-
товалютные резервы для поддержа-
ния курса рубля.

В 2016–2019 годах вначале 
из-за снижения доходов, а затем 
на фоне падающих ставок по 
валютным депозитам и ценовой 
стабильности население не видело 
особого смысла накапливать сбе-
режения в иностранной валюте.

За 2016–2019 годы население 
суммарно продало иностранной 
валюты (наличной и безналичной) 
больше, чем купило, на 5,37 мил-
лиарда долларов. Примерно на эту 
же сумму за 2016–2019 годы уве-
личились золотовалютные резер-
вы – с 4,18 миллиарда до 9,39 мил-
лиарда долларов на начало 2020 
года.

В нынешнем году золотова-
лютные резервы Беларуси стали 
сокращаться, и одна из причин 
этого – изменившееся поведение 
населения, которое стало больше 
иностранной валюты покупать, 
чем продавать.

Почему же население, которое 
все последние годы активно про-
давало иностранную валюту, в 
2020-м стало менять свое поведе-
ние на валютном рынке?

Первое объяснение, которое 
лежит на поверхности, – рост кур-
са доллара, который весной при-
вел к всплеску девальвационных 
ожиданий. В апреле–мае ситуация 
на валютном рынке стабилизиро-
валась, и население стало менее 

агрессивно скупать иностранную 
валюту.

К слову, если в марте физли-
ца на чистой основе купили ино-
странной валюты на 279,4 милли-
она долларов, то в апреле – на 69,5 
миллиона, в мае – на 58,8 миллио-
на долларов.

Вторая возможная причи-
на чистой покупки иностранной 
валюты – снижение ее предложе-
ния со стороны мигрантов. По 
оценке Всемирного банка, эми-
гранты перечислили в Беларусь в 
2019 году около 1,42 миллиарда 
долларов, что составляло 2,3 про-
цента ВВП.

Из-за негативного влия-
ния коронавируса на мировой 
рынок труда, считают аналити-
ки Всемирного банка, денежные 
переводы в страны Европы и 
Центральной Азии могут умень-
шиться на 27,5 процента. Если 
прогнозы Всемирного банка 
оправдаются, Беларусь в этом году 
может недосчитаться 390 милли-
онов долларов, а ведь эти деньги 
могли быть сданы в обменники.

Позитивные сигналы и 
всеобщая 

настороженность
Как будет вести себя населе-

ние на валютном рынке во вто-
рой половине года? Продолжится 
ли тенденция первого полугодия, 
останутся ли физлица чистым 
покупателем иностранной валюты 
или вновь станут сдавать больше 
СКВ, чем покупать?

«Поведение населения на 
валютном рынке будет зависеть 
от политической и экономической 
обстановки в стране. Надеюсь, 
монетарная политика властей 
останется взвешенной, и привле-
кательность депозитов в нацио-
нальной валюте будет поддержи-
ваться», – отметил в комментарии 
для БелаПАН директор по раз-
витию «ФТМ Брокерс» Александр 
Сабодин.

Он обратил внимание, что в 
мае ставка рефинансирования 
снизилась с 8,75 до 8 процентов 
годовых.

«Инфляционные процессы 
в этом году ускорились, хоть и 
остаются умеренными. Однако 
дальнейшее уменьшение ставки 
рефинансирования нецелесообраз-
но, поскольку в этом случае может 
снизиться привлекательность 
рублевых вкладов, и физлица пред-
почтут не хранить сбережения на 
рублевых банковских депозитах, а 
станут покупать инвалюту», – 
предполагает Сабодин.

Спрос на СКВ, по его мнению, 
может также усилиться в случае 
новых скачков на валютном рынке.

«Если курсы иностранных 
валют будут расти на 1 процент 
в день ежедневно несколько дней 
подряд, то это будет влиять на 
поведение населения», – считает 
Сабодин.

Однако пока аналитики валют-
ного рынка не ожидают такого дра-
матического развития событий.

«Пока мы видим стабильный 
российский рубль и возросшую 
цену на нефть. Поэтому с учетом 
сегодняшнего дня есть основания 
ожидать улучшения ситуации в 

том числе и на валютном рын-
ке», – отметил в комментарии для 
БелаПАН старший аналитик Forex 
Club Валерий Полховский.

Если события пойдут действи-
тельно по положительному сцена-
рию, то население будет думать не 
о покупке иностранной валюты, а 
совсем о другом, полагает он.

«У нас какая закономерность 
ранее наблюдалась? Когда ситуа-
ция в экономике улучшается, люди 
хотят деньги либо потратить, 
либо выгодно вложиться в более 
доходные депозиты. И первый, и 
второй сценарий означает, что 
спрос в этом случае будет на руб-
ли, а не на инвалюту», – говорит 
Полховский.

Нынешнее поведение населе-
ния, которое пока покупает валю-
ты больше, чем продает, эксперт 
объясняет реакцией на негатив-
ный информационный фон и 
сохраняющуюся экономическую 
неопределенность.

«Много разговоров ходит о 
том, что в стране кризис, вирус, 
и, соответственно, у людей 

существуют негативные эконо-
мические ожидания», – полагает 
Полховский.

Население пока 
занимает весьма 

осторожную позицию
В ходе майского опроса, 

результаты которого на этой неде-
ле обнародовал Нацбанк, 80,6 
процента респондентов заявили, 
что предпочитают хранить сбе-
режения в иностранной валюте. 
Почти 40 процентов отметили, что 
за последний квартал не делали 
крупных покупок. Показательно и 
то, что заметно растет количество 
людей, которые предпочитают 
хранить сбережения в наличной 
форме.

Так что на фоне отдельных 
позитивных сигналов, которые 
могут влиять на валютный рынок, 
все еще сохраняется весьма насто-
роженное отношение населения к 
ситуации на денежном рынке.

Дмитрий ЗАЯЦ.
Naviny.by.

          ТоЧка зРЕнИЯ

Александр ФЕДУТА

Воскресение 
Заметалина

14 июня в программе «Главный эфир», выходящей на Первом 
канале Белтелерадиокомпании, глава этого учреждения Иван 
Эйсмонт сообщил, что к делу по якобы имевшим место хищениям 
в «Белгазпромбанке» приобщены культурные ценности. Картины. 
«Полторы сотни картин общей стоимостью около 20 миллионов 
долларов также приобщены к делу. Есть информация, что их готови-
ли к срочному вывозу за рубеж». Какая информация, откуда и у кого 
– сказано не было. «Истинная стоимость данных активов может 
быть куда выше, можно только представить, за сколько они были бы 
проданы на аукционах», – продолжил ведущий.

Собственно говоря, тут и представлять нечего. Дело в том, что 
картина уроженца Беларуси Хаима Сутина «Ева», которой был про-
иллюстрирован этот сюжет, – произведение одного из самых доро-
гих сегодня художников мира – и была приобретена на аукционе 
Sotheby’s. Причем приобретена совершенно легально за 1,8 миллиона 
долларов. И вместе с еще тремя полотнами, принадлежащими кисти 
другого великого нашего земляка, Марка Шагала, столь же легально 
была ввезена в Беларусь. Так что аукционная стоимость этих работ 
как раз хорошо известна – нужно просто посмотреть в интернете. 
Все знают, что сегодня «Ева» – самое дорогое произведение живопи-
си, имеющееся на территории Республики Беларусь.

Известно и другое. Работы и Сутина, и Шагала немедленно были 
объявлены историко-культурными ценностями. Это означает, что 
ни вывезти за пределы страны, ни повредить, ни уничтожить их 
собственник не имеет права. Может хранить, любоваться ими, разре-
шать или не разрешать фотографировать и изготавливать копии – но 
покинуть территорию Беларуси Сутин с Шагалом не могут. Такие вот 
они, можно сказать, невыездные.

Мало того: легально продать эти полотна на любом аукционе 
мира сейчас не сможет даже их владелец. Просто потому, что для 
этого нужно официальное свидетельство о вывозе в соответствии с 
законами той страны, с территории которой их вывезли. Понятно, 
что получить такое свидетельство попросту невозможно.

И все это нам некогда рассказывало то же самое Белорусское 
телевидение, которое вмонтировало сейчас изображение картины 
Хаима Сутина в сюжет, разоблачающий, так сказать, буржуев из 
«Белгазпромбанка».

Иван Михайлович Эйсмонт может мне возразить:
– Но мы ведь не утверждали, что именно эти картины собирались 

вывозить и продавать на аукционах! А «Ева» оказалась в кадре про-
сто – в качестве иллюстрации…

Но он этого не скажет. По крайней мере мне. Потому что я 
точно так же, как и он, знаю, что такое монтаж. Это когда кадры 
соединяются с текстом так, чтобы в сознании зрителя возникло стро-
го определенное содержание. Помните бессмертное произведение 
полузабытого ныне Юрия Азаренка «Дети лжи»? Та самая поделка, 
которой избирателей в 1995 году мобилизовывали прийти на рефе-
рендум и проголосовать против исторической символики и за госу-
дарственное двуязычие? Это сейчас классика политического монтажа 
– так сказать, заказухи белорусских идеологов. Покойный полковник 
Владимир Заметалин и не скрывал особо, что именно он и был заказ-
чиком этого, с позволения сказать, фильма.

Там, в «Детях лжи», самым потрясающим был монтаж высту-
пления на одном из митингов Николая Статкевича с речами вож-
дей Третьего Рейха, а сами оппозиционные митинги склеивались 
с факельными шествиями нацистов. Тогда этот, простите за выра-
жение, профессиональный прием (а он действительно не идеоло-
гический, а профессиональный, известный в мире как «эффект 
Кулешова») так возмутил сына фронтовика и офицера Статкевича, 
что он просто дал пощечину автору.

Я понимаю: и Бабарико – не Статкевич, а потому прибегать к 
подобной форме защиты чести и достоинства не будет, и Эйсмонт 
– не Азаренок, так что просто так к его чисто выбритой щеке не под-
берешься. Но ощущение мерзости от подобного «приема» все равно 
остается. Эти господа считают зрителей быдлом, которое уже через 
год забывает о том, о чем они сами же им рассказывали. Но при этом 
– на всякий случай – страхуются, делая вид: нет, мы имели в виду не 
Шагала с Сутиным, а какие-то там другие пейзажики и натюрморти-
ки, которые даже в кадр не попали. Так что их ложь даже ложью не 
назовешь. Так: детская шалость в ночи под одеялом.

Но сама мобилизация заметалинских приемов показательна. 
Падение профессиональной фантазии до уровня таракана. Недаром ведь 
самым известным порождением фантазии покойного полковника была 
история со стюардессой, у которой Александр Лукашенко украл кулек 
конфет и электрофен. И прошедшее воскресение, 14 июня, по праву 
может считаться днем воскресения полковника Заметалина.

жИзнЬ как она ЕсТЬ

Владимир СЕМАШКО, 
чрезвычайный и Полномочный Посол Беларуси в России:

«Мы должны реализовать эти дорожные карты»
– Я должен напомнить, что 

президенты наших стран еще в 
2018 году договорились, что без 
всяких сомнений Союзному госу-
дарству быть. И не просто быть, 
а развиваться. Поэтому приняли 
принципиальное решение, что 
тот договор, что был подписан в 

1999 году, мы должны выполнить 
в полном объеме. Даже те гло-
бальные задачи, что стоят перед 
нами. Вплоть до единого нало-
гового законодательства, едино-
го Таможенного кодекса, единой 
валюты с единым эмиссионным 
центром, в конце концов.

Выполняя это поручение, 
была создана группа Крутой–
Орешкин, в то время министры 
экономики Беларуси и России, 
которые разработали дорожные 
карты. 6 сентября прошлого года 
они были парафированы прави-
тельствами. Но, к сожалению, 

задачи, которые ставили перед 
нами президенты, мы до кон-
ца не выполнили. Потому что 
погрязли в текущих делах, тех 
же нефтегазовых спорах. Тем 
не менее нам нужно вернуть-
ся к обсуждению этих вопро-
сов. Мы должны реализовать эти 

дорожные карты, тот механизм, 
который позволит нам двигаться 
дальше.

(Сказано на конференции 
«Россия и Беларусь: горизонты 
стратегического сотрудниче-
ства», которую в онлайн-формате 
провело агентство ТАСС.)

                  Станислав БОГДАНКЕВИч, 
      экс-глава Национального банка Республики Беларусь:

«Независимость страны под угрозой!»

БЛИЦ-коММЕнТаРИЙ

з ПЕРШых ВУснаЎ

– Семашко ссылается на 
договор о Союзном государстве, 
который, напомню, инициировал 
Александр Лукашенко, – гово-
рит Станислав Антонович. – 
Ничего нового здесь нет. Просто 
Лукашенко подписывает одно, а 
потом, пытаясь сохранить свою 
власть, делает совершенно дру-
гое. Но это была его идея – влить 
Беларусь в состав Российской 
Федерации.

– Сегодня же он говорит 
совершенно другие слова…

– Что подписано, то подпи-
сано: единый парламент, единый 
эмиссионный центр… А подпи-
санные договоры, казалось бы, 
надо выполнять. Но если пойти 
по этому пути, то мы потеряем 
независимость Беларуси. Поэтому 
моя точка зрения такая: надо 
денонсировать договор о создании 
Союзного государства, сохранив 
тесные дружеские отношения с 

Российской Федерацией, не входя 
де-факто в ее состав. Эта точка 
зрения высказывалась многими в 
Беларуси. Одно время как будто и 
Лукашенко к ней склонялся. Он ни 
разу не заявил о денонсации дого-
вора, но говорил, что не отдаст 
Беларусь, независимость. Но сам 
договор говорит именно об этом, 
там прописано именно вхождение 
в состав Российской Федерации, 
как ни заявляй о другом.

Сегодня многие говорят, что 
Россия давит на нас. Ну какая 
Россия? Лукашенко инициировал 
этот договор, подписал его, прово-
дит пророссийскую политику, сей-
час возникли какие-то временные 
трудности во взаимоотношениях 
по газу и нефти…

Прозвучит ли накануне пре-
зидентских выборов заявление 
из уст Лукашенко о том, что мы 
денонсируем этот договор? Думаю, 
наоборот. Сейчас ожидается визит 

в Минск министра иностранных 
дел России Сергея Лаврова, во 
время которого, скорее всего, как 
раз будет заявлено, что мы сто-
процентно выполним все, что под-
писали.

– Вам не кажется, что это может 
спровоцировать революционные 
волнения, потому что белорусы не 
хотят жить в составе России?

– Действительно не хотят. И 
Лукашенко вроде не хочет. Но 
при этом хочет сохранить власть. 
Сегодня он может удержать 
свои позиции только при помо-
щи России. Поэтому я и говорю: 
независимость страны под угро-
зой. Мы очень рискуем. Это свя-
зано и с выборами, и с большим 
желанием Лукашенко удержаться в 
высоком кресле, пусть даже в каче-
стве какого-то российского губер-
натора. И поэтому я считаю, что 
он в любой момент может сдать 
Беларусь.

– Однако в последнее время 
Лукашенко много раз повторял: 
«Суверенитет и независимость 
не продаются ни за какой при-
родный газ и нефть!»

– Я прекрасно помню, как он 
три с половиной часа во время 
заседания Верховного Совета 
обзывал меня коррупционером, 
вором, чуть ли не главой преступ-
ной мафии в Беларуси! Говорил, 
что я хочу сдать Беларусь с потро-
хами и так далее. Поэтому ну что 
можно говорить? Сегодня поч-
ти такие же слова он повторя-
ет о Викторе Бабарико, Валерии 
Цепкало и других. И есть те, кто 
верит таким басням. Цель подоб-
ных посланий одна – сохранить 
власть любым способом.

– С вашей точки зрения, еди-
ный эмиссионный центр для 
Беларуси – это катастрофа?

– Я так не считаю. Если бы 
Россия была демократической, 

правовой страной, не авантюрист-
ской, то почему бы и не иметь 
единый эмиссионный центр? Но 
вы знаете, какой правящий режим 
сегодня в этой стране.

В свое время мы специально 
закладывали в закон о Нацбанке 
норму о том, что руководство 
и правление Нацбанка долж-
ны утверждаться не на такой же 
срок, как президент, а на другой, 
более длительный. Потому что 
стабильность валюты должна быть 
вне политики. И председатель 
Нацбанка может быть снят только 
по каким-то конкретным мотивам, 
а не просто так – сменился прези-
дент и назначил своего председа-
теля Нацбанка. Власть меняется, а 
инфляция и валютный курс долж-
ны быть стабильными! В этом вся 
соль! Нацбанк должен быть вне 
политики. А сегодня, к сожалению, 
он служит Лукашенко…

Марина КОКТЫШ.

Алег СОБАЛЕЎ:
«Дакладнай даты ніхто не называў…»

Кансультант дэпартамента па ядзернай і радыяцыйнай бяспецы МНС (Дзяржатамнагляд) распавёў “Народнай Волі” пра тое, калі могуць запусціць першы блок Беларускай АЭС.

Тэрміны пуску першага 
энергаблока не раз змяняліся. 
У красавіку гэтага года міністр 
энергетыкі Беларусі распавёў, 
што фізічны пуск першага энер-
габлока запланаваны на ліпень 
2020 года, а энергетычны – на 
верасень-кастрычнік.

5 чэрвеня на сустрэчы з 
прэм’ер-міністрам Венгрыі 
Віктарам Орбанам беларускі 
кіраўнік заявіў, што “першы блок 
будзе ўведзены літаральна днямі”.

Праз нейкі час прэс-сакратар 
Міністэрства энергетыкі Вольга 
Казловіч удакладніла, што 
Лукашэнка “выказаўся вобразна”, 
а поўную гатоўнасць да фізічнага 
пуску першага энергаблока 
Беларускай АЭС плануецца забя-
спечыць у ліпені.

– І “Росатом” заявіў, што з іх 
боку гатоўнасць да пуску перша-

га энергаблока будзе ў ліпені, і 
Міністэрства энергетыкі Беларусі 
гэта пацвердзіла, – кажа Алег 
СОБАЛЕЎ. – Хаця дакладнай даты 
ніхто не называў.

– Перад выдачай ліцэнзіі на 
эксплуатацыю ядзернага энерге-
тычнага аб’екта павінны прайсці 
грамадскія слуханні, ці не так?

– Безумоўна. Мерапрыемства, 
якое будзе праводзіць 
Дзяржатамнагляд, плануецца 
правесці ў Астраўцы, а прадметам 
слуханняў стане рашэнне рэгулю-
ючага органа аб выдачы ліцэнзіі на 
эскплуатацыю першага энергабло-
ка атамнай электрастанцыі.

Эксперты Дзяржатамнагляду 
распавядуць людзям пра вынікі 
экспертызы бяспекі, якая выконва-
ецца ў межах ліцэнзійнага працэсу, 
і адпаведнасці АЭС ліцэнзійным 
патрабаванням. Людзі адпавед-

на змогуць задаць хвалюючыя іх 
пытанні.

– Хто мае права прысутнічаць 
падчас грамадскіх слуханняў?

– Згодна з адпаведнай паста-
новай Савета міністраў, няма 
абмежаванняў для тых, хто можа 
стаць удзельнікам слуханняў. 
Могуць быць нават прадстаўнікі 
замежных дзяржаў, калі ў некага 
будзе такое жаданне.

Іншая справа, што жадаю-
чых можа аказацца больш, чым 
змесціць памяшканне, дзе будзе 
праводзіцца мерапрыемства.

Не менш як за пяць 
дзён да пачатку слуханняў 
Дзяржатамнагляд павінен 
апублікаваць паведамленне ў 
сябе на сайце і ў СМІ пра тое, 
як зарэгістравацца для ўдзелу ў 
мерапрыемстве і што там будзе 

адбывацца. Усё будзе празрыста і 
адкрыта.

Але час слуханняў пакуль 
не вызначаны, бо не заверша-
на экспертыза бяспекі і ацэнка 
адпаведнасці першага энергаблока. 
Гэтыя два працэсы працягваюцца.

– На ваш погляд, ці будзе ўсё-
такі ў ліпені запушчаны першы 
энергаблок?

– Гэтае пытанне неаднойчы 
задавалі і кіраўніцтву Беларускай 
АЭС, і Міністэрству энергетыкі, 
але планы па запуску першага 
энергаблока неаднойчы змяняліся.

Мы ў сваю чаргу зробім усё, 
што ў межах нашых паўнамоцтваў. 
А нашы паўнамоцтвы датычацца 
завяршэння экспертызы бяспекі і 
ацэнкі адпаведнасці першага энер-
габлока і правядзення грамадскіх 
слуханняў.

Алесь СІВЫ.
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А галасы, па ўсім 
відно, падлічаныя 
ўжо даўно

Мінскі прадпрымальнік 
звярнуўся ў Фрунзенскі райвыкан-
кам г.Мінска з просьбай, каб яго 
ўключылі ў склад выбарчай камісіі 
(на гэта маюць права і простыя 
грамадзяне). Чыноўнікі выкан-
кама замітусіліся, а потым далі 
адказ: “Участковыя камісіі ўжо 
сфарміраваны, месцаў няма”. Між 
іншым, камісіі будуць фарміравацца 
толькі пасля 21 чэрвеня. У ЦВК 
(Цэнтральнай выбарчай камісіі) 
збянтэжана патлумачылі: “Гэта 
нейкае непаразуменне…”

Ужо не ходзіць ён, як пава, –
Жыццё прыціснула дзялка,
Бо “сацыяльная дзяржава”
Вымае грошы з кашалька:
Як заплаціў усе падаткі,
Яго даходы – на нулі.
Пабег бы іншы без аглядкі
Кудысьці з гэтае зямлі,
А ён сядзіць, як укапаны.
Чаму? Бо існы патрыёт,
Таму што лёс такі ж паганы
Займеў тутэйшы ўвесь народ,
І выклікае ён спагаду…
У рэшце рэшт рашыў дзялок:
Найперш змяніць патрэбна ўладу,
Што веку чвэрць нам дурыць 
клёк.
Тым больш што выбары на носе,
І Бацьку можна “даць пад зад”.
(Узяў я выраз у двухкоссе,
Бо шанцаў ёсць не надта шмат.)
Ён добра ведаў: рэзультаты
Залежалі ва ўсе часы
(І ў гэтым вопыт ёсць багаты)
Ад тых, хто лічыць галасы:
Маўляў, як Бацька ў прэзідэнты
Намерыцца падацца зноў,
Дык “намалююцца” працэнты,
І застануцца канкурэнты,
Як людзі кажуць, без штаноў.
“Каб звузіць поле для манеўру,
Каб менш дурылі грамаду,
Я запішуся ў тую хеўру –
Сам галасы лічыць пайду!” –
Рашыў дзялок. На ўзнёслай хвалі
Прытупаў ён у выканкам,
Каб у камісію абралі,
Каб стать належным членам там.
Пра гэта заявіў з парога,
Чым сумятню ў работу ўнёс.
Службісты раіліся многа
(Заяву ўспрынялі ўсур’ёз),
Бо прыгажуня-сакратарка
За кабінетам кабінет
Аббегла ў выканкаме шпарка.
– Што адказаць мужчыну след? –
Яна пыталася ў начальства.
Параду даць ніхто не мог
Або падказваў пакручаста:
– Пашлі прыблуду… за парог.
– Дык ён насварыцца за гэта!
Прыстаў нахабнік, як смала…
І толькі сталая кабета
“Параду мудрую” дала:
– Адшыць няцяжка гарлапана.
Скажы, што ён прыйшоў дарма:
Камісія сфарміравана.
Скажы, што месцаў больш няма.
Так і зрабіла сакратарка…
Хоць ён схадзіў і ў ЦВК,
Дзе ледзь не адбылася сварка,
Не абнадзеілі дзялка,
А соль пасыпалі на раны…
                 * * *
У нас, на жаль, такі расклад:
Камісіі “сфарміраваны”
Аж дваццаць пяць гадоў назад.

За мяжой
Як трапім у гасцініцу, нібыта
У нас мазгі з’язджаюць набакір:
Усё, што да падлогі не прыбіта,
Для нашага турыста – сувенір.

Смецце
Няёмка з нашае кватэры
Выносіць смецце іншым разам.
І не таму, што да халеры, –
Звініць, зараза…

Каб жанчына бегала 
з матрацам…
Мне сказаў адзін “плэйбой”:
– Сексам трэба так займацца,
Каб жанчына за табой
Потым бегала з матрацам…

Сумнае прызнанне
– Калісьці бачылася ў сне:
Прынц на кані забраў мяне!
Была такая мара-мэта…
А зараз марыць муж пра гэта.
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Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГазЕТа–ЧыТаЧ

ПРаШУ сЛоВа!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
каРТИна жИзнИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

на заМЕТкУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МнЕнИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

наБоЛЕЛо!

ЕсТЬ ВоПРос!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧныЙ оПыТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

УЛыБка хУДожнИка

РазДУМЬЯ на ТРЕВожнУЮ ТЕМУ

А што за агульнымі 
словамі, Анатоль 
Уладзіміравіч?

Без паники

ПОМСЛІВАЯ ЖАНЧЫНА

Як гэта разумець?

БыЛЬ

На пероне шумнага вакза-
ла таўханіна, сумятня. Хтосьці 
праводзіць цягнік на Чалябінск: 
падсаджвае тых, хто ад’язджае, 
у вагон, падае чамаданы, стаіць 
пад акном, перыядычна махаючы 
рукой… Насупраць – ля саставу, 
што адпраўляецца ў процілеглым 
напрамку, у Краснадар, – асабліва 
шматлюдна. Ды яно і зразумела: 
лета, пара адпачынкаў…

Нарэшце цягнік здрыгануўся, 
грукнуй коламі і паволі-паволі 
пасунуйся па рэйках, паступова 
набіраючы ход.

Каля ліхтарнага слупа жан-
чына камячыць у руках насоўку 
і так шчыра заліваецца слязьмі, 
што навакольным робіцца не па 
сабе. Невядома адкуль з’яўляецца 
“мача”, элегантна падыходзіць да 
заплаканай жанчыны, дакранаецца 
да яе рукі і з усмешкай цікавіцца:

– У вас бяда якая? Можа, я 
чым-небудзь магу пасадзейнічаць? 
Я вось толькі што стаў вольным 
чалавекам – жонку ў санаторый 
адправіў. Калі што патрэбна – не 
саромейцеся, я чалавек уплывовы, 

напэўна, змагу вам дапамагчы.
– Ды нічога асаблівага, дзякуй! 

Я таксама свайго суджанага на 
курорт праводзіла. Сама не магу з 
ім паехаць – толькі тыдзень таму 
прынялі мяне на прэстыжную 
работу, так што адпачынак заслу-
жыць яшчэ не паспела. Крыўдна 
вось толькі: я ж свайго каханага 
ой як добра ведаю! Будзе блуднік 
з усімі бабамі запар куралесіць. 
А мне ж давядзецца кожны дзень 
выварочвацца, паказваць нова-
му кіраўніцтву, як і што я ўмею 
рабіць. Уяўляеце розніцу паміж 
маёй сітуацыяй і магчымасцямі 
мужа-гарэзніка?

– Ды не адчайвайцеся, няшчас-
ны вы мой чалавек! Не адна ж вы ў 
такім становішчы аказаліся. Я вось 
таксама сваю законную не ў камер-
цыйны ваяж адправіў ды не за 
пахам тайгі, прабачце. Роўна тым 
жа цягніком памчала яна толькі 
што з вашым мужам на ўзбярэжжа 
сіняга мора. Знешні выгляд у яе ў 
поўным парадку, так што адбою 
ад галодных мужыкоў, думаю, не 
будзе…

Тварык у “пакутніцы” прас-
вятляецца, на незнаёмага муж-
чыну яна пазірае прамяністымі 
вачыма. І крыўды на мужа ўжо 

не адчуваецца: ну падумаеш, той 
бяды, не ўпершыню ж паехаў 
адзін. Ды і сама без мужчынскай 
увагі не абыходзілася ў службовых 

камандзіроўках…
– А чаго гэта мы ўсё топчам-

ся з вамі каля гэтага пагарднага 
начнога свяціла? – парушае паўзу 
“вольны чалавек”. – Губляць нам 
быццам бы няма чаго ды і спяшац-
ца таксама нікуды не трэба. Ці не 
пазнаёміцца нам з такой нагоды ды 
ці не зазірнуць у бліжэйшую забя-
галавачку?

– А сапраўды! Мяне завуць 
Вольга, а вас?

– А я Уладзімір. Лепш нават 
адразу на “ты”. Згодны?

…Утульная кафэшка ў двух-
стах метрах ад вакзала аказалася 
не такой ужо пасрэднай, як маг-
ло паказацца звонку. Афіцыянтка 
ўмомант падала меню і гэтак жа 
аператыўна прынесла на столік у 
куточку ўсё, чаго пажадалі непа-
трабавальныя, але шчодрыя душы 
гаваркіх кліентаў. Прыглушаная 
меладычная музыка, цікавыя раз-
мовы пасялілі небывалую надзею, 
здобраную нечаканым парывам не 
старых яшчэ людзей.

Вось ужо і да закрыцця 
ўтульнай установы час падышоў, 

па дамах пара разбрыдацца. 
Уладзімір, як сапраўдны рыцар, 
усаджвае сваю новую знаёмую 
Вольгу ў таксі, падвозіць яе да 
самага пад’езда, выходзіць з машы-
ны і без ценю сарамлівасці пра-
пануе:

– А давай мы сваім паловам 
адпомсцім за іх беспардоннае рас-
ставанне з намі. У вашай жа ква-
тэры, акрамя цябе, ніхто не жыве?

– Ды ніхто, нават ката няма. 
Будзьце ласкавы, спадар Валодзя!

Былі і кава, і абдымкі, і непрад-
бачаная, ды ўсё ж здзейсненая 
“помста” мужу і жонцы. У лож-
ку пасля кароткага адпачынку 
Вольга паварочваецца да свай-
го наваяўленага палюбоўніка і 
па-змоўніцку шэпча яму на вушка:

– А давай мы яшчэ разок 
адпомсцім нашым гулякам за здра-
ду нам.

– Дык мы ж як быццам ужо 
адпомсцілі, ды і не так слаба…

– Не ведаю, як ты, а я свайму, 
здаецца, помсціла б і помсціла!

Міхась ЗНАК.
Мінск.

Прачытаў у “Народнай Волі” 
артыкул Марыны Коктыш “Без 
чэсных і свабодных выбараў мы 
не вырашым ні адну праблему!”, і 
адразу захацелася звярнуцца да 
галоўнага героя публікацыі – вядо-
мага палітыка Анатоля Лябедзькі. 
Добра, што ён не дае спакою небезвя-
домай Лідзіі Ярмошынай, патрабую-
чы прыняць спецыяльную пастанову 
ў сувязі з чарговымі прэзідэнцкімі 
выбарамі. Але ж ці прыслухаецца 
яна да яго голасу?

У прынцыпе, А.Лябедзька 
правільна акрэслівае праблему. 
Але ж ён, на жаль, не дае адказу на 
самае галоўнае пытанне: што трэ-
ба зрабіць, каб яна, гэтая праблема, 
была вырашана? Хто, скажыце, не 
ведае, што без чэсных і свабодных 
выбараў у нас не адбудуцца ніякія 
перамены? А вось як дабіцца гэтых 
самых чэсных і свабодных выбараў? 
Лябедзька кажа: “Першае – кожны 
ўдзельнік выбарчай кампаніі (маец-
ца на ўвазе кожны прэтэндэнт на 
пасаду Прэзідэнта. – Аўт.) павінен 
мець свайго прадстаўніка ва ўсіх 
выбарчых камісіях”. Спадар Анатоль, 
запозненая ваша прапанова. Вы што, 
не ведаеце: тэрытарыяльныя камісіі 
даўным-даўно створаны. Ці ёсць у 
іх складзе хоць адзін прадстаўнік 
ад тых, хто ўступіў у спаборніцтва 
з А.Лукашэнкам за найвышэйшую 
пасаду ў краіне? Вядома ж, няма. 
Скажыце, як цяпер адрэгуляваць 
гэтае пытанне? Я чакаў, што вы 
дадзіце на яго зразумелы адказ, але 
прачытаў артыкул ад першага радка 
да апошняга і не знайшоў тлумачэн-
ня на гэты конт.

Я на сто працэнтаў згодны з 
вашым сцвярджэннем, што трэба 
сур’ёзна абмежаваць датэрміновае 
галасаванне. Так, нельга не пагадзіцца з 
тым, што ў нашай краіне датэрміновыя 
выбары ператварыліся, можна ска-
заць, у суцэльную фальсіфікацыю, 
амаль усе галасы тых, хто вырашыў 
укінуць бюлетэні ў стацыянарныя 

ці пераносныя урны напярэдадні 
асноўнага дня галасавання, ідуць 
у залік толькі кандыдату ад улады. 
Зноў жа, пра гэта ўсе сумленныя 
людзі ведаюць і хацелі б змяніць 
сітуацыю. Але, Анатоль Уладзіміравіч, 
у вас жа, паўтараю, і ў гэтым разе 
замест канкрэтных варыянтаў агуль-
ныя словы: “Мы прапаноўваем вельмі 
жорстка рэгламентаваць датэрміновае 
галасаванне”. Дзе канкрэтыка? Тая ж 
Л.Ярмошына, якая ўжо больш за двац-
цаць гадоў узначальвае Цэнтральную 
выбарчую камісію, махне на вашы 
словы рукой і нічога не зробіць, каб 
у гэтым накірунку нешта змянілася.

Што і казаць, рэальнае 
волевыяўленне народа можа быць 
засведчана толькі пры адкрытым 
падліку галасоў. Вядома ж, за гэтым 
працэсам павінны ўважліва сачыць 
назіральнікі, мець магчымаць 
фатаграфаваць, здымаць відэа. 
Сапраўды важна, каб працэдура 
падліку галасоў была абсалютна 
празрыстай, для гэтага неабходна 
кожны бюлетэнь паказваць як чле-
нам камісіі, так і назіральнікам. 
Так павінна быць, але ці будзе гэта 
на справе? І на гэтае надзвычай 
важнае пытанне я не знайшоў адка-
зу ў вашых, спадар Анатоль, разва-
жаннях наконт чэсных і свабодных 
выбараў.

Вы прапаноўваеце Л.Ярмошынай 
і ўсім астатнім, хто ўваходзіць у 
Цэнтрвыбаркам, прыняць спецы-
яльную пастанову, у якой былі б 
рэалізаваны вашы прапановы. Але 
калі гэта не будзе зроблена (што, 
хутчэй за ўсё, мы і ўбачым)? Якія 
дзеянні павінны быць з боку вашай 
грамадскай групы? А якую ролю вы 
адводзіце ўсяму электарату, белару-
скаму народу?

Пытанні, пытанні, пытанні… Шкада, 
Анатоль Уладзіміравіч, што я не знайшоў 
на іх дакладных адказаў у вашых раз-
важаннях.

Вадзім СУКОНЦАЎ, выбаршчык.
Мінск.

хаЧУ ВЕДаЦЬ…

Рисунок Ирины ПУСТОВАЛОВОЙ.

Ситуация с COVID-19 в 
мире остро поставила пробле-
му выживания людей. Многие 
охвачены паникой и боятся за 
свою жизнь. Как поведет себя 
далее инфекция? Будет ли уве-
личиваться количество забо-
левших? Эти вопросы волнуют 
практически всех. При этом 
зачастую не учитывается тот 
факт, что тяжелее всего пере-
носят эту инфекцию люди пре-
клонного возраста, а также те, 
кто имеет ряд хронических 
заболеваний. Хотя среди этих 
категорий населения существует 
немало примеров относитель-
но нетяжелого течения болезни 
и успешного выздоровления. 
Впечатляет информация о слу-
чаях излечения от COVID-19 
людей, перешагнувших 100-лет-
ний рубеж.

Возраст свой мы изменить 
не можем. А состояние здоро-
вья зависит во многом от нас 
самих. Достаточно ли внимания 
мы ему уделяем? Помогаем ли 
своему организму справлять-
ся с различными проблемами? 
Как часто, имея те или иные 
заболевания, мы игнорируем 
требования организма об отды-
хе и помощи и продолжаем его 
напрягать, усугубляя возникшие 
проблемы! И нередко спохваты-
ваемся только тогда, когда дело 
заходит слишком далеко.

Сердечно-сосудистые забо-
левания, онкология и другие 
патологии возникают чаще все-
го на фоне серьезного переутом-
ления. И COVID-19 не исключе-
ние, что отмечает белорусский 
реаниматолог-анестезиолог 
Олег Павлов, который вплотную 
столкнулся с этой проблемой.

В наш динамичный век мы 
все куда-то спешим, стараем-
ся успеть сделать как можно 
больше. Забываем об отдыхе и 
сне. Именно во время сна орга-
низм восстанавливается после 
напряженного дня: нервная, 
иммунная, сердечно-сосудистая 
системы. Но у нас все нет вре-
мени спать достаточно! Нужно 
работать, часами просматривать 
страницы интернета, занимать-

ся бытовыми проблемами и т.д. 
А потом мы удивляемся: откуда 
приходят болезни?

Недосыпание является 
настоящим бичом нашего века. 
Исследования показывают, что 
во многих странах средняя 
продолжительность сна чело-
века не превышает 6–6,5 часа. 
Далеко не все осознают опас-
ность недосыпания. В последние 
годы проведен ряд масштабных 
исследований по поводу связи 
между количеством и качеством 
сна человека и его здоровьем. 
Результаты получены впечатля-
ющие. Недостаток сна ассоции-
руется со многими патологиями 
и вызывает не только хрониче-
ские и острые заболевания.

Проанализирована связь 
между недостатком сна и дорож-
но-транспортными происше-
ствиями. Сделан даже вывод о 
том, что недосыпание водителей 
более опасно, чем употребле-
ние алкоголя. Если недоспав-
ший водитель садится за руль, 
последствия могут быть самыми 
непредсказуемыми. Он может 
заснуть за рулем. Но это лишь 
одна из бед. Ухудшается концен-
трация внимания и замедляется 
скорость реакции и принятия 
правильного решения в услови-
ях зачастую непростой дорож-
ной обстановки. Очень многих 
аварий и потери человеческих 
жизней можно было бы избе-
жать, если бы водители заботи-
лись о своем отдыхе и сне.

Недостаток сна нарушает 
гормональный баланс организ-
ма человека. Это нарушение 
является причиной возникно-
вения некоторых эндокринных 
заболеваний. А ведь гормоны 
принимают важное участие в 
регулировании многих физио-
логических процессов.

Спать следует не только 
достаточное количество време-
ни (не менее 8 часов в сутки). 
Очень важны время отхода ко 
сну и его регулярность. В про-

тивном случае нарушаются био-
логические ритмы человека, а 
также соответствие их природ-
ным ритмам, что также являет-
ся причиной многих заболева-
ний. Ложиться спать следует не 
позднее 24 часов, а еще лучше 
– до 23 часов.

Для поддержания здоровья 
нужна регулярная умеренная 
физическая активность. Это 
может быть утренняя зарядка, 
пешие и велосипедные прогул-
ки, занятия в тренажерном зале, 
плавание и т.д. Чрезмерные 
физические нагрузки могут при-
водить к нарушениям здоровья, 
малые могут оказаться неэф-
фективными. Важна именно 
регулярность упражнений.

Ослабить иммунную систе-
му может увлечение обезжи-
ренными продуктами. Роль 
жиров в питании не менее 
важна, чем белков и углеводов. 
Причем должны присутствовать 
и животные, и растительные 
жиры, преимущественно нера-
финированные. Очень важно 
наличие Омега-3 полиненасы-
щенных жирных кислот, кото-
рые препятствуют развитию 
воспалений. Они присутствуют 
в жирной рыбе, льняном семе-
ни, рыжиковом и кунжутном 
маслах и других продуктах.

Большую роль в поддержа-
нии здоровья и его укреплении 
играют теплые семейные или 
партнерские отношения. Это 
не значит, что взаимоотноше-
ния должны быть идеальными. 
В них могут возникать и вре-
менные конфликты. Не следует 
этого бояться и прилагать уси-
лия для предотвращения воз-
можных проблем. Тот, кто ищет 
идеальных отношений, рискует 
остаться в одиночестве. А оно 
может быть и губительным для 
здоровья.

Что же касается контактов 
с другими людьми, следует их 
ограничивать либо соблю-
дать безопасную дистанцию. 

Ношение маски не отменяет 
данного правила, потому что 
эта мера не всегда эффективна. 
Повысить защитную силу маски 
можно, если смочить ее в мыль-
ном растворе и просушить, так 
как вирус боится контакта со 
щелочью, которая может его 
дезактивировать.

Хочу поделиться одной из 
мер профилактики вирусных 
заболеваний, о которой говорят 
нечасто, но которая является 
достаточно действенной. Перед 
отходом ко сну после контак-
тов с другими людьми следует 
хорошенько прополоскать гор-
ло содово-солевым раствором 
или зубной пастой, разбавлен-
ной водой, после гигиены зубов. 
Данная процедура поможет уда-
лить значительную часть виру-
сов, которые способны попасть 
на слизистую поверхность 
носоглотки, и облегчить рабо-
ту иммунной системы. Для этой 
же цели полезно орошать слизи-
стую поверхность носа умерен-
но солевым раствором.

Заболеем ли мы коронави-
русом? Если это случится, как 
будет протекать заболевание? 
Ответы на эти вопросы во 
многом зависят от нас самих, от 
того, как мы относимся к сво-
ему здоровью, бережем ли его. 
Многое зависит от состояния 
иммунной системы человека. 
Следует ее укреплять здоровым 
образом жизни, физической 
активностью, правильным сба-
лансированным питанием.

Не следует панически 
бояться заболеть коронави-
русом. Страх может ослабить 
иммунную систему. Разумное, 
бережное отношение к своему 
здоровью, лечение имеющихся 
патологий, достаточные отдых 
и сон, другие меры профилакти-
ки помогут устоять перед этим 
грозным недугом и справиться 
с ним.

Людмила КЛИМКОВИЧ, 
философ, автор книг 
“Условия сохранения 

здоровья и жизни 
человека» и «Как избежать 

депрессии».

Пані і панове з 
рэдакцыі “Народнае Волі”,

цэлы тыдзень я шукаю 
адказ на пытанне, што 
такое “на 90% эволюцион-
ная передача власти”.

Не ведаю, што гэта за 
“Сильные Новости”, якія 
падкінулі вам логіі Віктара 
Бабарыкі, але падобна на 
тое, што “Народная Воля” 
не аднаго мяне прымусіла 
задумацца пра свае 
паліталагічныя веды. Да 
гэтай публікацыі я ведаў, 
што перадача ўлады бывае 
законная, у рамках зако-
на, і незаконная. Але што 
такое эвалюцыйная пера-
дача ўлады – для мяне 
пытанне. Як гэта разумець? 
Улада перадаецца крок за 
крокам? Ці новаабрана-

му прэзідэнту перадаец-
ца адразу 90 працэнтаў 
яго канстытуцыйных 
паўнамоцтваў, а потым – 
цягам часу – астатнія дзе-
сяць? Ці не намякае тут 
спадар Бабарыка на магчы-
масць нейкага дуумвірату, 
джэнтльменскага пагад-
нення паміж ім і гэным?

Ці не даможа мне 
шаноўная рэдакцыя “НВ” 
дакладна зразумець, што меў 
на ўвазе спадар Бабарыка?

З сацыялістычным 
прывітаннем,

Анатоль СІДАРЭВІЧ
падпісчык і чытач.

(Захаваны стылістыка 
і правапіс аўтара. – Рэд.)

Адказ рэдакцыі
Пан Сідарэвіч!
Хоць выказванне Віктара Бабарыкі і надру-

кавана на старонках “Народнай Волі”, але рэдак-
цыя не ўпаўнаважана адказаць Вам на пытанне, 
якое ўзнікла ў Вас пасля таго, як Вы прачыталі 
яго словы.

Звяртайцеся непасрэдна да Віктара 
Дзмітрыевіча Бабарыкі.
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сЛыШаЛИ?

ПРоИШЕсТВИЕ

Их ДЕМокРаТИЯ на сВЯзИ – ЛонДон

ПРаВа ЧЕЛоВЕка 

США продлили санкции против Лукашенко, 
Ермошиной и других

За что в Берлине полицейских могут обвинить в дискриминации

Великобритания увеличит налоги для 
богатых ради борьбы с коронавирусом

Их ДЕМокРаТИЯ

Национальный совет Швейцарии проголосовал  
за легализацию однополых браков

Испытания российского ховербайка в Дубае 
окончились неудачей

Как Минск избавлялся от путан перед Олимпиадой-80
В июле 1980 года девушек 
легкого поведения, как и 

другие «неблагонадежные 
элементы» белорусской 

столицы, вывезли за 101-й 
километр. Состав получился 
внушительный – целых 16 

вагонов.
СССР не мог ударить в грязь 

лицом перед Западом. Поэтому для 
участников соревнований и гостей 
в городах-хозяевах Олимпиады-80 
(Москве, Киеве, Таллине, Минске 
и Ленинграде) ударными темпами 
сооружалась комфортная город-
ская среда.

Ну а для создания образа иде-
ального советского общества из 
этих городов заблаговременно 
вывезли всех неблагонадежных: 
лиц без определенного места 
жительства, тех, кто злоупотре-
блял алкоголем и наркотиками, 
фарцовщиков, мелких уголовни-
ков и проституток.

Утром 19 июля поезд 
«Белоруссия» привез факел с олим-
пийским огнем на Центральный 
вокзал Минска. Накануне с того 
же железнодорожного пункта, 
только со стороны диспетчер-
ской станции «Дружная», вывезли 
состав, заполненный неблагона-
дежными гражданами.

Валерий Еренкевич работал 
поваром в этом составе. Он поделил-
ся воспоминаниями о путешествии в 
самом необычном поезде БССР.

Эшелон из 16 вагонов
Минск вместе с Ленинградом и 

Киевом выбрали для проведения 
отборочных и четвертьфинальных 

матчей олимпийского футбольно-
го турнира. Накануне игр, по сло-
вам ветерана уголовного розыска 
Александра Александрова, мас-
совых облав на неблагонадежных 
граждан не проводилось. Работали 
точечно. Убирали с глаз долой – 
как в то время говорили, за «101-й 
километр» – не только тех, кто 
состоял на учете в милиции, но и 
тех, кто был способен что-то утво-
рить. Таковых, судя по воспомина-
ниям повара Валерия Еренкевича, 
работавшего в то время на желез-
ной дороге, набралось несколько 
вагонов.

«В общей сложности на путях 
со стороны «Дружной» стояло, 
если мне память не изменяет, 16 
плацкартных вагонов, каждый 
третий из них – ресторан. К соста-
ву подвозили на милицейских 
машинах так называемых небла-

гонадежных граждан. В тех двух 
вагонах, на которые я готовил, все 
места оказались заняты девушка-
ми. Свободны были лишь боко-
вушки, куда они складывали свои 
вещи», – вспоминает Валерий.

Поезд поехал в сторону 
Борисова. Как уточнил повар, в 
Смолевичах к составу добавили 
еще два вагона, а в Жодино состав 
свернул на боковую ветку и оста-
новился где-то в районе Крупок.

Тюрьма на колесах
Пассажирам было запрещено 

выходить из поезда. За ними вни-
мательно следили правоохраните-
ли. В вагонах с путанами дежури-
ли сотрудницы милиции. Также 
охрана стояла по периметру всего 
состава.

«Я готовил на два вагона жен-
щин легкого поведения. Некоторые 

из них часто ошивались в минских 
ресторанах, где я работал до этого. 
Знал, чем они занимаются… Их 
очень расстроила такая изоляция, 
многие думали хорошо зарабо-
тать во время Олимпиады и даже 
пытались бежать ночью, вылезали 
из окон. Не скажу, что милицио-
неры прямо рьяно их ловили. Нет, 
они просто докладывали руковод-
ству о случившемся и объясняли 
оставшимся, что потом беглянок 
найдут по месту их жительства и 
отправят уже не в вагон, а в тюрь-
му», – рассказал Еренкевич.

Специально к проведению 
Олимпиады-80 в Минске было 
построено несколько интуристов-

ских гостиниц, и жрицы любви 
рассчитывали неплохо заработать 
во время спортивных игр. Однако 
вместо новенького ресторана 
гостиницы «Юбилейная» девуш-
кам пришлось довольствоваться 
вагоном-рестораном.

Кормили ночных бабочек по 
очереди. Вначале милиционеры 
заводили в зону приема пищи 
пассажиров из одного плацкарта, 
их кормили и отводили обратно. 
Затем – из другого.

Добыча спиртного
Обычно жрицы любви лишь 

завтракали и обедали. Блюда каше-
варили стандартные. Утром гото-

вили яичницу, овсяную, перловую 
или гречневую кашу, могли дать 
творог, сыр, масло. Днем подавали 
куриный бульон с домашней лап-
шой или какие-нибудь щи из све-
жей капусты, салат, гречку, мака-
роны, картофельное пюре, котле-
ты, шницели. Некоторые девушки 
заказывали бифштекс.

«Они все либо сразу платили 
за еду, либо должны были опла-
тить потом каким-то образом. 
Не знаю, то ли девушки с низ-
кой социальной ответственностью 
экономили, то ли была другая при-
чина, но вечером никто не прихо-
дил к нам ужинать. Они покупали 
у проводниц бутерброды, печенье 

«Василек», вафли, конфеты, шоко-
лад, пирожки и различные кон-
дитерские изделия. В разносках 
им приносили ленинградский и 
рижский кофе в пакетиках сто-
имостью 15 копеек и два куби-
ка сахара в бумажных обертках. 
Кофе много не давали, не больше 
двух пакетиков на человека, – он 
считался дефицитом», – описал 
рацион питания повар.

Алкоголь в этом поезде, понят-
ное дело, был под запретом. Да и 
вообще спиртное продавали в то 
время лишь в определенных поез-
дах, например курсирующих по 
маршруту Минск–Адлер.

Однако проводники приторго-
вывали водкой практически везде. 
И этот состав не стал исключени-
ем. Уж очень прибыльным ока-
зался этот бизнес. Если в обыч-
ном магазине цена бутылки вод-
ки составляла 4,12 и 5,20 рубля, 
то ночные бабочки готовы были 
заплатить за нее по 15 и 20 рублей. 
Алкоголь для них был одним из 
немногих развлечений. Также 
девушки коротали время за игрой 
в карты и чтением книг.

Лишь когда в Минске закон-
чились футбольные баталии, 
девушек привезли обратно. 
Точнее, их высаживали на стан-
циях «Городище», «Степянка», 
«Тракторный».

Напомним: на стадионе 
«Динамо» с 21 по 27 июля 1980 года 
состоялись шесть олимпийских мат-
чей между сборными Югославии, 
Финляндии, Сирии, Испании, 
Коста-Рики, Алжира и Ирака.

(Sputnik.by)

Валерий Еренкевич работал поваром в вагоне-ресторане  
в 1980-м году.

Кадр из фильма режиссера Петра Тодоровского «Интердевочка» (1989).

БыЛо...

США продлили на год 
действие санкций в отноше-
нии представителей руковод-
ства Беларуси, среди которых 
есть и действующий президент 
Александр Лукашенко, и предсе-
датель Центральной избиратель-
ной комиссии Лидия Ермошина.

Кроме них в список лиц, 
попавших под ограничения, 
включены секретарь Совета 
безопасности, министры 
юстиции и внутренних дел, 
председатель КГБ, руководи-
тель государственного телеви-
дения и радио и другие.

Отмечается, что все они 
«подрывают демократиче-
ские процессы и институты в 
Беларуси». В стране, как заяв-
ляет Белый дом, нарушают-

ся права людей: их подверга-
ют политическим репрессиям, 
задерживают, после чего многие 
«исчезают». Беларусь обвиняют 
и в коррупции, а также непра-
вомерном использовании госу-
дарственного имущества.

Впервые подобный указ 

издал еще в июне 2006 года 
43-й президент США Джордж 
Буш-младший. В соответствии 
с ним на собственность опре-
деленных категорий белорус-
ских граждан в Соединенных 
Штатах, а также за их предела-
ми налагался арест.

Испытания ховербайка 
(дрона-мотоцикла) Scorpion 
российской компании 
Hoversurf в Дубае окончились 
неудачей. Видеозапись аварии 
была сперва опубликована на 
YouTube-канале компании, но 
затем доступ к видео ограни-
чили. Впрочем, к этому вре-
мени на видеохостинге уже 
появились копии ролика.

Как пишет N+1, испыта-
ния проходили на полигоне 
Всемирной выставки Expo-
2020, перенесенной на 2021 год 
из-за пандемии коронавируса. 
Сперва полет проходил нор-

мально: ховербайк с пилотом 
поднялся в воздух примерно 
на 30 метров. Однако затем 
аппарат перестал набирать 
высоту и начал заваливаться 
вбок. Когда пилот направил 
его вперед, Scorpion сперва 
послушался, но вскоре снова 
стал падать, заваливаясь сна-
чала вперед, а затем назад. В 
итоге ховербайк врезался в 
асфальт и перевернулся.

В Hoversurf сообщили, что 
причиной аварии стала полом-
ка барометра – в дронах он 
используется для определения 
высоты по атмосферному дав-

лению. Можно предположить, 
что у ховербайка отказал 
один из нескольких датчиков, 
поэтому показания на разных 
сторонах стали отличаться и 
стабильность полета была 
нарушена. К счастью, пилот 
аппарата в этой аварии не 
пострадал, однако ховербайк 
получил повреждения.

Напомним, Hoversurf пред-
ставила первый прототип сво-
его ховербайка в 2016 году, а 
вскоре компания показала 
серийную версию. В 2018 году 
компания начала поставки 
ховербайков полиции Дубая.

Участники массовых акций против насилия 
со стороны полиции в США могут позавидовать 
жителям Берлина: земельный закон о борьбе с 
дискриминацией, принятый в столице ФРГ на 

прошлой неделе, перекладывает на госслужащих 
доказательство их невиновности. И теперь берлин-
ские полицейские опасаются, что станут объектом 
беспочвенных обвинений в дискриминации. А в 

других федеральных землях уже звучат призывы 
не командировать больше полицейских в Берлин, 
чтобы они не подпали под действие уникального 
для Германии закона.

Госслужащим придется оправдываться через суд
В городском парламенте Берлина правит 

коалиция из трех партий: социал-демокра-
тов, «зеленых» и «левых». На прошлой неде-
ле эта коалиция проголосовала за новый 
земельный закон о борьбе с дискримина-
цией. Сенатор Берлина по вопросам юсти-
ции Дирк Берендт от Партии «Союз-90 / 
«зеленые», инициировавший законопроект, 
назвал его «огромным шагом в борьбе с дис-
криминацией на уровне города со значением 
федерального масштаба».

«Это первый подобный закон в Германии. Его 
принятие городской парламент отметил шам-
панским и воздушными шариками», – прокоммен-
тировала это событие газета Frankfurter Allgemeine 
Zeitung.

Закон предусматривает денежные компен-
сации в размере от 300 до 1000 евро гражда-
нам, подвергшимся дискриминации со сто-
роны госслужащих, работающих в городских 
структурах, к которым относится и берлин-
ская полиция. Факт дискриминации должен 

быть установлен в судебном порядке.
Ключевой пункт закона – положение о том, что 

при наличии «убедительных показаний» потер-
певшей стороны госслужащие должны опровер-
гнуть обвинения и доказать свою невиновность. 
По мнению критиков закона, это положение отме-
няет презумпцию невиновности не только для 
сотрудников силовых структур, но даже для учи-
телей – школьники иностранного происхождения 
могут интерпретировать плохие отметки как дис-
криминацию.

Можно ли истолковать задержание наркодилера как факт 
дискриминации?

Со стороны полиции тоже звучат опасения: 
ведь спецоперации против арабских криминаль-
ных кланов и торговцев наркотиками африкан-
ского происхождения могут стать поводом для 
обвинений в дискриминации.

«А ведь, по сути, мы имеем дело с дискрими-
нацией самих полицейских, в отношении кото-
рых отменена презумпция невиновности», 
– комментирует ситуацию пресс-секретарь 

профсоюза полиции Берлина Беньямин 
Ендро. По его словам, полицейские профсо-
юзы прорабатывают возможность обращения 
в Конституционный суд Германии с иском 
против берлинского закона. Критикует его 
и министр внутренних дел Германии Хорст 
Зеехофер.

Закон еще не вступил в силу. Это произойдет 
в ближайшие три недели, после официальной 

публикации текста. Но уже сейчас, как гово-
рит Беньямин Ендро, полицейским все чаще 
приходится сталкиваться с обвинениями в дис-
криминации даже в относительно безобидных 
ситуациях, например при проверке докумен-
тов. Среди полицейских растут опасения, что 
госструктуры начнут перекладывать выплаты 
компенсаций за факты дискриминации на кон-
кретных сотрудников.

Могут остаться без поддержки коллег
Каждый год в Берлине проходят порядка 

пяти тысяч митингов, демонстраций, спортивных 
мероприятий и других массовых акций, в ходе 
которых берлинской полиции требуется подкре-
пление из других регионов страны. Полицейские 
профсоюзы в федеральной земле Северный Рейн – 
Вестфалия уже призвали региональное МВД отка-
заться от такой помощи берлинским коллегам, 
чтобы не подставлять своих сотрудников, которые 

могут подпасть под действие нового закона.
«Власти Берлина приняли новый закон без кон-

сультаций с министерствами внутренних дел», 
– комментирует Ендро. По его словам, закон о 
борьбе с дискриминацией усложнит борьбу с пре-
ступностью.

Профсоюз советует полицейским протоколи-
ровать абсолютно все свои действия, а не только 
стандартные обыски и задержания, чтобы избе-

жать непредсказуемых последствий в безобидных 
ситуациях, продолжает Беньямин Ендро. Спросит, 
например, на улице девушка у полицейского-муж-
чины, как куда-нибудь пройти, тот ошибется и 
укажет неправильную дорогу, а через три месяца 
получит иск о дискриминации по половому при-
знаку. «Бюрократии в работе полиции станет 
больше, а сил на борьбу с преступностью – мень-
ше», – считает Ендро.

Министерство финансов 
Великобритании обсуждает с 
крупнейшими частными бан-
ками и компаниями по управ-
лению активами возможность 
увеличить налоги для богатых 
граждан.

Кроме того, ведомство 
рассматривает возможность 
привлечь состоятельных бри-
танцев к выделению средств 
на государственные пакеты 
помощи в связи с ситуацией с 
коронавирусом.

Такими действиями 
Минфин собирается попол-
нить истощенную государ-
ственную казну, запасы 
которой пошли на борьбу с 
инфекцией. Меры поддержки 

населения и расходы, связан-
ные с COVID-19, обойдутся 
Великобритании в 133 милли-
арда фунтов стерлингов.

Некоторые экономисты 
считают, что правительство 
может повысить налог на сбе-
режения, налог на прирост 
капитала, НДС или налог на 
имущество.

Ранее аналитический 
центр RSA Future Work 
Center пришел к выводу, 
что введение базового дохо-
да может спасти экономику 
Великобритании, которая 
находится в кризисе из-за 
пандемии коронавируса. RSA 
предлагает британскому пра-
вительству начать постоянно 

раздавать деньги населению 
просто так, чтобы каждый 
британец получал выплаты в 
размере 2,5 тысячи фунтов 
стерлингов (более 3 тысяч 
долларов) в год. Эксперты 
назвали меру эффективной 
и уверены, что она сможет 
поддержать работников про-
блемных секторов, а также 
обеспечит быстрое восста-
новление после кризиса.

По данным на 12 июня, в 
Великобритании коронави-
русом заразились более 292,9 
тысячи человек, умерли 41,4 
тысячи граждан. На указан-
ную дату страна находилась на 
пятом месте в мире по числу 
инфицированных.

Национальный совет (нижняя 
палата парламента) Швейцарии про-
голосовал за заключение брачных 
союзов однополыми партнерами. 
Кроме того, женщины в однопо-
лых союзах получили возможность 
делать искусственное оплодотворе-
ние с помощью донорской спермы.

С инициативой легализации 
однополых браков семь лет назад 
выступила Зеленая либеральная пар-
тия. Ее в итоге поддержали в парла-
менте 132 депутата. Против подано 
52 голоса, а 13 парламентариев воз-
держались, пишет The Local.

За однополые браки выступи-
ли все политические силы в парла-
менте, кроме правой Швейцарской 

народной партии. А Федерально-
демократический союз Швейцарии 
заявил, что будет добиваться отме-
ны решения. Представителей этой 
партии в парламенте нет с 2011 
года.

Теперь законопроект будет 
передан в Совет кантонов (верх-
няя палата Федерального собра-
ния Швейцарии). Однако голосо-
вание там состоится не раньше 
осени. Затем вопрос об одно-
полых браках будет вынесен на 
референдум.

Голосование в Национальном 
совете состоялось после того, как 
в феврале по итогам референдума 
гомофобия была признана пре-

ступлением. После этого министр 
юстиции Карин Келлер-Зуттер, 
представляющая Свободную 
демократическую партию, заяви-
ла, что «однополые браки долж-
ны быть легализованы как можно 
скорее».

В настоящий момент однопо-
лые пары в Швейцарии могут лега-
лизовать свои отношения лишь 
частично, как «партнерство». Оно 
дает право, в частности, подавать 
совместные налоговые декларации, 
как это делают супруги. Однако 
зарегистрированное партнерство 
не позволяет усыновлять детей или 
рожать детей методом искусствен-
ного оплодотворения. Правда, геям 

и лесбиянкам в последнее время 
разрешили усыновлять ребенка 
своего партнера, рожденного ранее 
в браке.

Еще одно ограничение для одно-
полых партнерств заключается в 
том, что оно не дает права на упро-
щенную процедуру натурализации, 
если один из партнеров иностранец.

Создание однополых союзов и 
партнерств разрешено в большин-
стве стран Центральной Европы, 
отмечает Радио Свобода. Однако 
официальное заключение браков 
и усыновление детей однополыми 
парами пока что разрешено только 
в Австрии (с 2020 года) и Германии 
(с 2017-го).
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ВнИМанИЕ!

Как вести себя  
при общении с милицией

В статьях 6 и 7 Закона Республики Беларусь «Об органах внутренних дел» говорится о правах граждан и их 
взаимодействии с органами правопорядка. К сожалению, у нас эти нормы носят скорее декларативный характер.

Я не буду касаться прав граждан при задержании за административное правонарушение, поскольку это отдельный 
разговор, а разъясню, как вести обычный разговор с сотрудником милиции в случае вашего общения,  

не связанного с каким-либо правонарушением.

Олег ВОЛчЕК,  
руководитель правозащитного центра «Правовая 
помощь населению», зарегистрированного в Киеве.

Беспричинная остановка 
гражданина милицией 

недопустима
Просто так, без причины, сотрудник мили-

ции не может остановить человека в обще-
ственном месте и потребовать паспорт для 
уточнения его данных.

В соответствии с Законом «Об органах 
внутренних дел» милиция может остановить 
гражданина и задержать в следующих случаях:

– когда гражданин не соблюдает обще-
ственный порядок;

– находится в розыске;
– для пресечения преступлений и админи-

стративных правонарушений;
– наличия болезненного состояния (пси-

хического расстройства), когда гражданин 
представляет угрозу для себя и других;

– для установления личности лица без 
определенного места жительства, когда при 
нем нет документов;

– для уточнения соблюдения гражданином 
правил, контроль за выполнением которых 
возложен на органы внутренних дел.

Как видно из норм данного Закона, для 
остановки гражданина сотрудниками мили-
ции с целью удостоверения его личности 
должны быть законные повод и основания.

Закон не обязывает 
сотрудника милиции 

представляться по просьбе 
гражданина

К сожалению, в Законе «Об органах вну-
тренних дел», равно как и в постановлениях 
и приказах МВД, не регламентирован порядок 
представления себя работником милиции по 
требованию гражданина.

Если к вам обращается сотрудник мили-
ции в форменной одежде, то к левому внеш-
нему нагрудному карману куртки (кителя, 
рубашки – зависит от сезона) прикреплена 
идентификационная карта, в которой крупны-
ми буквами написаны его должность, звание, 
а также размещено фото. Считается, что этого 
достаточно для ознакомления гражданина с 
тем, кто с ним разговаривает.

Сотрудник милиции может предъявить 
свое служебное удостоверение по просьбе 
гражданина, но это не является его обязан-
ностью.

С целью повышения общественного дове-
рия и поддержки деятельности органов вну-
тренних дел были разработаны Правила про-
фессиональной этики сотрудников органов 
внутренних дел, которые закрепили принци-

пы поведения сотрудников милиции на работе 
и вне работы. В них есть специальный раз-
дел, где указывается, как должен вести себя 
сотрудник милиции при общении с гражда-
нами.

В работе с людьми сотрудник должен ува-
жать права граждан, проявлять терпение, веж-
ливость, тактичность, доброжелательность, 
не допускать действий, унижающих их честь 
и достоинство, не терять самообладания и 
достоинства. При выполнении своих обязан-
ностей сотрудник не должен проявлять пред-
убеждения и допускать дискриминацию по 
отношению к кому-либо.

Считаю, что если гражданин корректно 
попросит сотрудника представить служеб-
ное удостоверение для понимания, с кем он 
разговаривает, то это не должно вызывать у 
должностного лица какой-либо негативной 
реакции.

Сотрудник милиции обязан 
разъяснить причину 

обращения к гражданину
Сотрудник милиции обязан четко и 

корректно обосновать свое намерение и 
сообщить причину коммуникации с граж-
данином.

В разговоре с должностным лицом сохра-
няйте спокойствие и терпение. Постарайтесь 
уведомить родственников, друзей или журна-
листов независимых средств массовой инфор-
мации. Не вступайте в дискуссию. Лучше свя-
житесь с адвокатом.

Вы не обязаны передавать свой паспорт 
сотруднику милиции, так как он должен хра-
ниться только у вас. Изымается паспорт при 
ведении административного (арест) или уго-
ловного процесса.

Если нет паспорта, можете предъявить 
другой документ, который удостоверяет лич-
ность. В любом случае сотрудники милиции 
могут по рации связаться с дежурным отделе-
ния внутренних дел, и он по специальной базе 
проверит ваши личные данные.

Можно ли производить фото- 
и видеосъемку сотрудника 

милиции при общении с ним?
Деятельность милиции является гласной 

и открытой для граждан, поэтому вы имеет 
право заявить, что для вашей безопасности и 
для объективной фиксации диалога с сотруд-
ником милиции будете проводить фото- или 
видеосъемку без размещения в СМИ и соци-
альных сетях.

Если сотрудник милиции будет против 
съемки, сделайте ссылку на ст.34 Конституции 
Республики Беларусь, которая гарантирует 
право на получение, хранение и распростра-
нение полной, достоверной и своевременной 
информации о деятельности государственных 
органов.

Если не получите разрешения, не созда-
вайте напряженность, поскольку это может 
быть использовано против вас.

Лучше ваш разговор с сотрудником мили-
ции запишите на диктофон.

Никто не может пользоваться 
преимуществами  
и привилегиями, 

противоречащими закону
Человек не должен бояться человека в 

милицейской форме, поскольку, согласно 
ст.23 Конституции Республики Беларусь, 
никто не может пользоваться преимуще-
ствами и привилегиями, противоречащими 
закону.

Если сотрудник милиции ведет себя 
некорректно (незаконно применяет физиче-
скую силу), ни в коем случае не вступайте с 
ним в конфликт, не пытайтесь ответить силой 
или повышением голоса, поскольку при отсут-
ствии свидетелей к вам могут быть примене-
ны определенные санкции.

Практика правозащитных организаций 
свидетельствует, что, как правило, такое 
поведение (даже если вы считаете, что по 
отношению к вам поступили несправедли-
во) может быть расценено как неповиновение 
законным требованиям должностного лица 
(ст.23.4 Кодекса об административных пра-
вонарушениях), либо как оскорбление долж-
ностного лица при исполнении им служебных 
полномочий (ст.23.5 КоАП), либо как наси-
лие в отношении сотрудника милиции (ст.364 
Уголовного кодекса).

На некорректное поведение милиционера 
вы имеете право подать жалобу на имя руко-
водителя районного отдела милиции, в службу 
собственной безопасности МВД с требовани-
ем проведения служебной проверки по поводу 
неуважения к правам человека, а также обра-
титься в суд.

Контроль над деятельностью милиции 
осуществляет прокурор, который также обла-
дает большими полномочиями для внесения 
акта прокурорского реагирования в отдел 
милиции в случае нарушения сотрудником 
милиции прав и свобод гражданина.

Ці дапаможа лазня  
ад каранавіруса?

С какой группой крови выше риск заболеть COVID-19
У одних коронавирус вызывает тяжелые осложнения, а у других проходит незаметно. Немецкие и норвежские ученые провели исследование, которое 

показало связь между протеканием COVID-19 и группой крови.

Подарки  
от «Приорбанка»  

при открытии 
пенсионного счета
«Приорбанк» до 1 августа при оформлении  

пенсионного обслуживания предлагает ценные подарки 
в виде бытовых наборов.

МЕРкаВаннЕ

Ужо чацвёрты месяц пандэмія 
ў Беларусі ўпарта не здае сваіх 
пазіцый. Медыкі асцярожна 
мяркуюць, што Беларусь нарэшце 
“выйшла на плато”, але якім 
працяглым будзе тое плато – не 
вядома. Рэальнасць жа пакуль 
застаецца сумнай: на вуліцах 
беларускіх гарадоў па-ранейшаму 
трывожна верашчаць сірэны хуткай 
дапамогі, а ў бальніцах паміраюць 
людзі. У такой сітуацыі, нягледзячы 
на адсутнасць агульнадзяржаўнага 
каранціну, народ звыкла дбае сам 
пра сябе, паўтараючы чутае ад 
дзядоў-прадзедаў: “Беражонага Бог 
беражэ”.

Аднак ні рэкамендацыі 
медыкаў, ні народная мудрасць 
не паўплывалі на Зэльвенскі 
райвыканкам, які падчас пандэміі 
вырашыў адкрыць у 8-тысячным 
горадзе… лазню. Урачыста, з 
пераразаннем чырвонай стужкі, 
сабраўшы людзей, як на нейкі фэст. 
Хіба што святочных феерверкаў не 
было. Прычым і раённае кіраўніцтва 

на чале з Дзянісам Альшэўскім, і 
прадстаўнік абласной вертыкалі 
Алег Шафранскі абышліся на 
масавым мерапрыемстве без масак. 
А як начальства – так і народ, для 
якога па новай лазні нават правялі 
адмысловую экскурсію.

Можна падумаць, што Зэльву 
пандэмія шчасліва абмінула. 
Не абмінула, і ў мясцовай 
бальніцы адкрыта каранавіруснае 
аддзяленне. Колькі там пацыентаў 
– сакрэт, даведацца дакладную 
лічбу немагчыма. Затое ў адкрытым 
доступе – колькасць тых, хто 
летась змог папарыцца ў старой 
лазні, – 2700 чалавек. У новую 
парыльшчыкі з венікамі пад пахай 
ламануліся адразу ж, як сціхлі 
начальніцкія прамовы. Нейкі 
дзядок нават пажартаваў: маўляў, 
не дапаможа лазня ад каранавіруса, 
то хоць памром памытымі, менш 
клопату сваякам будзе.

Усё зразумела – каростай 
зарастаць не трэба нават падчас 
эпідэмій. Нездарма наш славуты 

байкар Кандрат Крапіва яшчэ сто 
гадоў таму пісаў у вершы “Будуйце 
лазні”: “Беларусь па вушы гразне, 
/ але ў вёсках Беларусі / днём з 
агнём ніводнай лазні / не знайшоў 
бы нават, мусіць. / Ад Барысава 
да Слуцка / (аж прызнацца нейк 
нялоўка) / ўсе прывыклі не па-людску 
сяк-так боўтацца ў начоўках”.

Добра, што зэльвенцы цяпер 
у начоўках боўтацца не будуць. 
Але – ці не апярэдзілі мясцовыя 
чыноўнікі развіццё падзей? Ці 
не ператворыцца новая сучасная 
лазня (з трэнажорнымі і фітнес-
заламі, басейнамі, сухімі і мокрымі 
парыльнямі) у яшчэ адзін рассаднік 
інфекцыі?

Шкада нашых медыкаў. 
Яны выбіваюцца з апошніх 
сіл, каб лакалізаваць пракляты 
каранавірус, а безадказныя 
дзеянні ўлады часта зводзяць іх 
старанні на нішто. А ў выпадку 
абвастрэння эпідэміялагічнай 
сітуацыі тыя самыя чыноўнікі 
звыкла кіўнуць “наверх”, адкуль 
на ўсю краіну прагучала, 
што самыя дзейсныя лекі ад 
каранавіруса – трактар, лазня і 
сто грам…

Пры такім стаўленні да 
праблемы мы яшчэ доўга будзем 
паўзці па вірусным плато, 
рызыкуючы наклікаць у Беларусь 
другую хвалю пандэміі. Скажыце, 
няўжо сёння час карыстацца 
грамадскімі лазнямі? Пабудавалі 
– дзякуй, але ж трэба ўлічваць 
той факт, што ў краіне бушуе 
каранавірусная эпідэмія і пакуль 
лепш памыцца дома, прабачце, 
у ночвах, калі няма ванны, а не 
ісці туды, дзе збіраецца многа 
людзей, сярод якіх могуць быць і 
інфіцыраваныя COVID-19.

Мікалай ЖУК.

Коронавирус поставил ученых 
всего мира перед пока неразреши-
мой загадкой: почему некоторые 
инфицированные вообще не заме-
чают, что заразились SARS-CoV-2, 
а других приходится отправлять в 
реанимацию и подключать к аппа-
ратам ИВЛ? Вопросов пока боль-
ше, чем ответов. Группа немецких и 
норвежских ученых увидела связь 
между тяжестью протекания забо-
левания и группой крови пациен-
тов. Результаты их исследования 
– пусть пока и промежуточные – 
выглядят впечатляюще.

Кто в счастливчиках?
Ученые исследовали 1610 

пациентов с COVID-19 из Италии 
и Испании, причем общим у них 
было тяжелое течение болезни, в 
некоторых случаях закончившее-
ся летальным исходом. Изучению 
подверглись их молекулы ДНК. 
Полученные результаты сравнили 
с данными 2205 здоровых чело-
век. После чего выяснилось, что 
у людей с II группой крови (по 
современной классификации ее 
также называют группой крови A) 
риск тяжелого течения COVID-19 
существенно выше. А точнее вдвое 
по сравнению с людьми с I группой 
крови (группой крови 0 по совре-

менной классификации).
В Германии II группу крови 

имеют около 43% населения. Что 
же касается счастливчиков с I 
группой крови, то новые данные 
вовсе не указывают на наличие у 
них иммунитета от коронавируса 

– они всего лишь означают, что 
опасность переболеть COVID-19 в 
тяжелой форме у них наименьшая. 
Кстати, именно донорская кровь 
I группы является универсальной, 
подходящей всем реципиентам вне 
зависимости от их группы крови. 

Кровь I группы имеет в Германии 
41% населения.

Остальные две группы крови 
– III и IV (по современной класси-
фикации группы B и AB) – имеют 
в ФРГ соответственно 11% и 5% 
жителей страны. Пациенты с эти-

ми двумя группами, инфицирован-
ные коронавирусом, не показыва-
ют четкой тенденции в протекании 
COVID-19.

Методы лечения могут 
измениться

Если промежуточные результа-
ты германо-норвежского исследо-
вания подтвердятся, то это будет 
иметь значительные последствия 
для выработки методики лечения 
пневмонии, вызываемой SARS-
CoV-2, и не только ее. Схожие 
наблюдения о влиянии группы 
крови на ход болезни имеются и 
в отношении других заболеваний. 
Например, замечено, что люди 
с I группой крови крайне редко 
заболевают тяжелыми формами 
малярии. Есть и обратные приме-
ры: например, люди со II группой 
крови более спокойно переносят 
заболевание чумой.

Кроме того, новые наблюдения 
могут изменить в нынешней пан-
демии понятие «группа риска». До 
сих пор к ней относились пациенты 
определенного возраста, имеющие 
хронические заболевания, куриль-
щики и другие. Теперь не исключе-
но, что этот подход через некото-
рое время придется пересмотреть.

сЛыШаЛИ?

Пенсионеры также бесплатно 
получают карточки Mastercard 
Standard. Чтобы оформить все 
без очереди, можно заброниро-
вать по телефону время посе-
щения любого отделения, после 
чего прийти с паспортом и 
пенсионным удостоверением. 
Менеджеры банка сами пере-
дадут в управление по труду 
всю необходимую информацию. 
Таким же способом можно пере-
вести пенсию из другого банка 
и получать больше привилегий.

По карточке «Приорбанка» 
можно получить манибэк от 
банка до 2% и дополнительные 
бонусы по программам лояль-
ности, в том числе до 20% от 
партнеров KeyCard. Среди них 
– продуктовые сети, магазины 
товаров для животных, ювелир-
ные салоны и т.д. 

Также предусмотрено сня-
тие наличных денег в ближай-
шем банкомате любого банка без 
комиссии – до 2 тысяч рублей 

в месяц, CМС-оповещение о 
зачислении пенсии и при совер-
шении крупных покупок, а так-
же дополнительный доход до 3% 
годовых от остатка на карточке. 
Оплачивать коммунальные пла-
тежи, связь, переводить день-
ги внутри страны и за рубеж 
можно в интернет-банке или 
мобильном приложении. 

«Сейчас на пенсию выходят 
люди, родившиеся в 1950–1960-е 
годы, они очень активны, пози-
тивны и настроены к новым 
технологическим переменам. 
Это поколение уже с легкостью 
владеет современными техноло-
гиями, пользуется смартфонами, 
планшетами и компьютерами, 
заказывает товары через интер-
нет и т.д. Современные пенси-
онеры ведут активную соци-
альную жизнь, следят за своим 
здоровьем, не перестают учиться 
чему-то новому, проводят досуг 
со своими внуками» – отметили 
в «Приорбанке».

ТВоРЧасЦЬ ЧыТаЧоЎ

Марш надзеі
Турмаў халодных разбурым муры.
Выпусцім волі глыточак прадвесні.
Страх атачыў нашы душы, сябры,
Як саркафагаў зачыненых плесня!

Скінем няволі сляпой кайданы,
Каб не рабом быць, а стаць чалавекам.
Трутням утульна пад вечкам труны.
Край забурліў – адчынілася века.

І пахіснулася раптам турма
Пад бел-чырвоным балючым сцягам.
Воля ў душу не прыходзіць сама,
Дык выганяйма страх з саркафагаў!

Рушыцца свет ненавісны, стары.
Мы не пакорнае быдла, мы – людзі!
Турмаў халодных разбурым муры,
І сваім дзецям свабоду здабудзем!

Васіль ДЭБІШ.
Брэст.

В возрасте 90–99 лет 
44 тысячи человек

Об этом вчера журналистам сообщила руководитель 
Республиканского геронтологического центра (актив-
ного долголетия), главный внештатный специалист по 
геронтологии Министерства здравоохранения Людмила 
Жилевич.

По ее данным, больше всего долгожителей прожива-
ет в Витебской области. «Хотим провести исследование, 
чем это вызвано», – проинформировала специалист. 
«Наибольшее число долгожителей – среди сельского насе-
ления. Особенно люди той крепкой закваски, которые 
привыкли к постоянному физическому труду, свежему 
воздуху и натуральному питанию», – добавила дирек-
тор центра.

Она рассказала, что в центре активного долголе-
тия проводили небольшой опрос среди людей, кото-
рым исполнилось больше ста лет. Интересовались, 
о чем они жалеют, что считают самым важным в 
жизни и какие советы дали бы молодежи, чтобы 
долго жить. Все опрошенные жалели, что недоста-
точно общались с близкими, не успели сказать им 
всех добрых слов. Объединяет долгожителей пози-
тивный взгляд на мир и активность.

(БЕЛТА.)

ГЕРонТоЛоГИЯ
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П У Б Л I К А Ц Ы I

з-ПаД ПЯРа ПiсЬМЕннiка

Мінула сорак дзён, як памёр Раманаў баць-
ка. Разам з сяльчанамі родзічы схадзілі на 
могілкі, пастаялі каля ягонага апошняга прытул-
ку, памаўчалі, паўспаміналі, прыгубілі па кроплі 
магазіннага напою і паразыходзіліся – жывым 
дбаць пра жывое.

Гэтым днём усе сыны з нявесткамі і дачка з 
зяцем і ўнукамі засталіся на начлег у бацькоўскай 
хаце. Каб скрасіць адзіноту маці і духам родным 
падсілкавацца.

Раману ж заманулася перабраць бацькавы 
паперы. Даўно хацеў, ды стрымлівала маці: не час. 
Хоць якія там паперы – за дзясяткі гадоў сабраныя 
квіткі аб уплаце падаткаў і страховак. Ён безуважна 
перабіраў нікому не патрэбныя фінансавыя сведкі 
гісторыі жыцця вялікай сялянскай сям’і. У кожнай 
хаце іх, напэўна, цэлыя пукі. Прывыклі абачлівыя 
сяльчане хаваць любую паперку: на ўсякі выпадак.

Быў тут і добры жмут даўніх аблігацый, бо і на 
гэта даводзілася траціць мазольную капейчыну. Да 
таго ж – “добраахвотна”. А цяпер хоць у печ – каму 
патрэбны такія грашовыя зберажэнні?

З цікавасцю разглядваў Раман франтавыя 
трохкутнікі. Гэта маці збірала бацькавы пісьмы, 
калі той пасля вызвалення ад немцаў пайшоў у 
савецкае войска. А вось ордэна і медалёў тут не 
было, відаць, у іншым месцы ляжаць.

Раман разгарнуў звычайныя школьныя сшыткі, 
складзеныя папалам. У іх малапісьменны бацька 
засведчыў сваё працоўнае старанне. Дзень за днём, 
з году ў год запісваў: калі, дзе і што рабіў у кал-
гасе. Араў, малаціў, касіў, сеяў... Араў, малаціў... 
Выхадных было балюча мала.

Нечакана вока зачапілася за канверт з трады-
цыйным навагоднім малюнкам савецкага часу. О, 
гэта нештачка новае сярод аднастайнасці квіткоў. 
Яшчэ больш здзівіў надпіс: “Пасля смерці”. З нецяр-
пеннем і хваляваннем разарваў канверт: што і каму 
адрасаваў бацька пасля смерці?

На лісціку ў клетачку знаёмым почыркам было 
выведзена: “Сымон з Загрушша ўдаў мяне ў сорак 
чацвёртым”. І больш нічога.

Рамана як варам абдало. Вось якую таямніцу 
праз усё жыццё хаваў бацька! А яны ж і так, і сяк, 
і на цвярозую галаву, і пад чаркай выпытвалі ў яго, 
ці ведае, хто “паспрыяў” яму адведаць нямецкай 
бярозавай кашы ў нясвіжскім карцары. Ды “цвёрда 
трымаўся юнак на дапросе”...

Гэтулькі часу насіў у сабе боль! Але чаму боль? 
Мо спагаду? Ці дараванне. А мо грэблівасць да 
здрады і помслівасці? А мо проста дзяцей сваіх 
шкадаваў?

Раманавы развагі паплылі следам за трагічным 
фактам сямейнай біяграфіі. Бацька нячаста 
расказваў пра тое здарэнне. Яно ледзь не каштавала 
яму жыцця. І тады не засталося б ні гэтага пісьма, 
ні сына, каб яго прачытаць, ні братоў і сястры, каб 
паслухаць журботны бацькаў аповед. Адно маладая 
ўдава, якая не паспела і жонкай пабыць. Расказваў 
ён з гумарком, не жаласна, а наадварот – як бы з 
нейкай знарочыстай ажыўленасцю, прымружаным 
вокам пазіраючы на слухачоў.

– Зося, а Зося, дык ты пойдзеш за мяне? – у 
каторы раз пытаўся Сцяпан і цікаваў за рэакцыяй 
дзяўчыны.

– За цябе? Карча старого? – таксама звыкла 
адказвала Зося і дадавала: – Паўку вазьмі. Яна табе 
пара. На дваіх сто гадоў будзеце мець.

– Не сто, – папраўляў Сцяпан, – а сто тры. Ёй жа 
семдзесят. А ты і праўда малая, калі да ста лічыць 
не ўмееш...

– Малая не малая, а твой Петрык яшчэ да вайны 
з ігрышчаў праводзіў. І замуж узяць хацеў.

– Не натраўлівай брата на брата. Ён меншы, калі 
папрашу – саступіць. Ды і на вайне ён...

Далей за такія жарты-перапалкі справа не 
заходзіла. Не да вяселляў было: каторы год пад 
немцам. Хоць, відаць, нядоўга яму тут паскудзіць. 
Усё мацней і гучней грукоча на ўсходзе. Усё больш 
самалётаў з чорнымі крыжамі праносіцца над хута-
рам у бок фронту. А адтуль машыны з чырвонымі 
крыжамі вязуць і вязуць параненых гітлераўцаў – у 
Баранавічы ці мо яшчэ далей.

Хутарскі палітык дзед Ігнась як адрэзаў:
– Да восені спрындзіцца фашыст. Не вытрымае 

нашага напору...
Але, перш чым спрындзіцца, немцы 

разлютаваліся не на жарт. Не адно харч вымята-
юць з і без таго пустых гумнаў ды скрыняў, на лю- 
дзей пачалі паляванне. Ловяць па вёсках і мястэчах 
моладзь і ў Нямеччыну вывозяць.

– Няма каму ім снарады кляпаць, – зноў падвёў 
сваю базу дзед Ігнась. – Перабілі мы іхніх гансаў, 
цяпер, як той казаў, мусім самі сабе смерць выра-
бляць...

– Ат, сціхні ты, стары вяшчун, бо і праўда накар-
каеш! Пабяруць нашых дзетак, – сварыліся на яго 
мацяркі, у якіх адно дзеўкі і засталіся ў хатах. Не 

хапала, каб, крый Божа, і сапраўды абязлюдзела 
жытло.

А чуткі на хутар даходзяць змрочныя. Там 
зрабілі аблаву, там ранічкай усіх маладых з хат 
пазабіралі, там загадалі бацькам прывесці “на 
перапіс” паўналетніх дзетак...

Ды нехта прынёс ратавальную вестку: нібыта 
не бяруць немцы тых, хто замужам. Ці было тое 
праўдай, невядома. Але невялікі хутар Язавец – каля 
двух дзясяткаў хат – і вакольныя вёскі пачалі часта 
перагуквацца буханнем барабана ды пералівамі 
гармоніка. Баронячы жыццё, хапаліся за саломінку. 
У спешцы, аднак, не парушалі здаўна заведзеных 
звычаяў. Былі і заручыны, і сваты, і запоіны – усё 
як мае быць. Бо вяселлі ж не прывідныя спраўлялі, 
а на ўсё жыццё – каб разам ажно да магілы. А калі 
яна пакліча, то хто ж яго ведае.

– Давай, дачушка, і ты засцярогу прымі, – неяк 
падчас снедання папрасіла маці Зосю.

– Якую засцярогу? – здзівілася тая.
– Каб у Германію не забралі.
– Дык мне што – у лесе схавацца? Малы, з 

кустоў відаць будзе...
– Не выдурняйся! Ведаеш, пра што я, – казала 

маці. – Вунь і Нюра Мікалаева бярэцца з Валодзікам 
Паўлавым. А да цябе ж даўно Сцяпан Кіневіч падла-
буньваецца. Бачу я...

– Ну й сказала! – запярэчыла Зося. – Ён жа на 
дзесяць гадоў старэйшы. Я што яго – на печ падса-
джваць буду?

– Ну то будзеш немцам смаркачы падціраць, 
калі забяруць, – злавалася маці. – Або на заводзе 
якім спіну гнуць прымусяць...

Зося адчувала рацыю ў гэтых словах, але не 
адважвалася прыняць рашэнне: страшна, калі нем-
цы забяруць, але ж і Петрык лепшы за Сцяпана, 
амаль гадок яе...

Аднак і сама добра напужалася, калі адной-
чы досвіткам з Загрушша, вялікай вёскі, што 
бліжэйшая да іхняга Язаўца, прыляцела збялелая 
сяброўка Жэня і дрыготкім голасам выпаліла:

– Ой, Зосечка, што робіцца, што робіцца! Усіх 
дзяўчат і старэйшых хлопцаў палавілі паліцаі. У 
Нясвіж павезлі. Казалі: адправяць у Германію...

Ужо не толькі маці, а меншыя Воля з Саняй 
цвярдзілі адно і тое ж: ідзі замуж ды ідзі замуж, калі 
з намі жыць хочаш...

– Зараз палячу, – агрызалася Зося. – Хапае мяне 
нехта за ваш замуж...

Як там было і што, невядома, але праз два дні да 
Зосі пасватаўся Сцяпан.

Перад вянчаннем у Сноўскай царкве адны 
вясельнікі сабраліся ў Сцяпанавай хаце, другія – у 
Зосінай. Прапусцілі па чарцы і пад гармонік Васіля 
Пулікоўскага Сцяпанавы госці перабраліся да мала-
дой. Убралі стужкамі коней, паселі на падводы, каб 
рушыць у Сноў – вянчацца.

– Во-во, акурат цяпер немцаў і не хапае, – 
змрочна пажартаваў нехта. – Самі сабраліся, самі на 
коней паселі. Не трэба ніякага клопату – проста ў 
Берлін і рванём...

– Сціхні ты, балаболка, каб табе зарвало! – 
накінулася Зосіна маці. – Дабрэшашся. Цябе як 
чалавека запрасілі, а ты вярзеш абы-што.

Але і па дарозе ў царкву, і калі вярталіся назад, 
не пераставалі цікаваць за дарогай: каб і праўда якія 
гіцлі ў нямецкіх фрэнчах не выскачылі.

А ў хаце маладое адпусцілі тармазы: гулялі, 
спявалі, весяліліся, як і некалі, за Саветамі. Добра, 
што чэрвеньскія ночы цёплыя – ледзь не да самае 
раніцы тамілі ногі і Васілёў гармонік. Заадно яшчэ 
раз ацанілі хутарскія перавагі: вёска далёка, не 
чуюць ні немцы, ні паліцаі. Не прымчацца на пах 
самагону.

Ды пралічыліся аптымісты.

– Уставай, сынок, я ўжэ аладак напяк-
ла. Пастынуць, – будзіла маці Сцяпана. – І госці 
паўставалі ўжэ. Паснедаем, і да маладое пара. Каб не 
запазніліся каравай дзяліць. Бо тады да нас позно 
прыедзеце.

Сцяпанавы госці, якіх ён прывёў на начлег 
дамоў, і праўда ўжо нецярпліва тапталіся па надвор-
ку: мучыла вядомая мужчынская хвароба – смага. 
Праз хвілю яны ахвотна падсілкоўваліся аладкамі, 
мачалі іх у вялікую скавараду з натопленым здорам, 

заганяючы самагонкай. А ў сенях раптам трывожна 
замітусілася Сцяпанава маці.

– Праходзьце, праходзьце… – таропка паўтарала 
яна. – Мы толькі за стол селі. Позно снедаем, бо 
позно спаць клаліся...

– Ну, чаго прыціхлі? – знарок гучна прамовіў 
адзін з нечаканых наведнікаў. – Самі п’яце, а нам 
не даяце? Непара-адак, та-скаць, – апошнія словы 
трэба было разумець як “так сказаць”.

– Дак мы што… – разгубіўся Сцяпан. – 
Запрашаем...

Сярод прышлых паліцаяў ён пазнаў сваіх гадкоў: 
Паўла і Косціка з Загрушша, ведаў Ваціка і Геніка з 
Ліпы – некалі разам на танцах польку адбівалі ды 
і цяпер часам на ігрышчах сутыкаліся. Яшчэ двое 
былі невядомыя.

– Ага, запрашаем, – паўтарыла адразу некалькі 
галасоў. – Сядайце, хлопцы. Во і шклянкі пустыя 
ёсць...

– Нязваны госць горш за... – хацеў ціхенька 
прашаптаць нехта з застольнікаў, але набрынялы 
ўчарашнім пачастункам голас выбухнуў, як у бочку.

Сцяпанава маці моцна таўханула гаваруна ў 
плечы, а меншыя сёстры падскочылі да няпроша-
ных гасцей і наперабой пачалі клікаць за стол.

Пакуль госці – і вясельныя, і самапрышлыя 
– кулялі за здароўе маладых, Сцяпанаву галаву 
свідравала адно: “І чаго раптам прыперліся? З 
рулямі сваімі. Ды так рана… Не просто ж выпіць 
захацелася?” Ён час ад часу зіркаў на Косціка – ста-
рэйшага сярод іх не па гадах, а па пасадзе, хоць якая 
яна ў яго, то чорт з ёй разбярэцца. Але той, здавала-
ся, быў спакойны, піў і закусваў, як не ў сябе.

“А мо і праўда рашылі выпіць на дурніцу? – 
супакойваў сябе Сцяпан. – Не забяруць жа мяне ў 
тую клятую Германію. Не тыя гады. Ды і здароўя 
няма, праз гэта і ў савецкае войска не ўзялі. 
Інвалідам прызналі. Белабілетнік. Косцік ведае. Але 
ліхо іх знае, што ў іх наўме...”

– Ну, дак мо, хлопцы, вы з намі і да мала-
дое пойдзеце? – спытаў Сцяпанаў сват Юрак, калі 
ад Зосі прыбег яе брат з запросінамі прадаўжаць 
вяселле.

– Можам, та-скаць, і пайсці, – за ўсіх адказаў 
добра падагрэты Генік.

Ішлі сцежкай, што вілася між высокага ўжо 
жыта. А за імі, нібыта падглядвалі, цікавалі 
блакітнымі вочкамі васількі. Кожны з двух гасця-
вых бакоў баяўся нечаканасцяў. Адны – што паліцаі 
пачнуць нешта рабіць. Другія – што найбольш 
гарачыя госці стануць разбягацца. Так з узаемным 
наструненым чаканнем і прыйшлі на двор маладое. 
Косцік нават букецік валошкаў нарваў для нявесты.

Там, калі ўбачылі нечаканае шэсце на чале з 
узброенымі паліцаямі, ледзь не ўтрупелі. Асабліва 
Зосіна маці і сёстры. Каб зняць разгубленасць, 
гарманіст Васіль на ўсе мяхі рэзнуў звыклы тут 
марш “Прощание славянки”. Але гэта толькі падда-
ло жалю і трывогі. У многіх нагарнуліся слёзы.

Зосіна маці кінулася запрашаць за сталы, балазе 
ўсё ўжо выстаўлена.

– Ага, просім, усіх просім! – шчыравала Зося ў 
спадзеве гарэлкай прыгасіць страх запрошаных гас-
цей і прытупіць пільнасць няпрошаных.

Але няпрошаныя вагаліся. Косцік падышоў да 
Сцяпана, нешта пашаптаў яму. Той маўчаў, але было 
бачна, як збялелі шчокі, нават ад вушэй адхлынула 
кроў. Пасля паклікаў Зосю, схіліўся да вуха. Яна як 
закрычыць:

– За што-о-о? Не аддам! Не пушчу!
– Ціха, дачушка, ціха… – намагалася супакоіць 

маці, хоць у самой халодны пот плыў між лапатак.
Разумеючы, што зараз можа пачацца 

непапраўнае, Косцік закрычаў:
– Спакойна! Спакойна, та-скаць, паны-тавары-

шы! Вас мы не чапаем. З намі пойдуць Сцяпан, 
Васіль, – ён паказаў пальцам на маладога і на 
гарманіста, – дзед Ігнась...

– Дзед Ігнась? – жахнуўся нехта з гасцей. – Яму 
ж за семдзесят!

Косцік нібыта не пачуў.
– І Мікалаеў Мішка, – дадаў Косцік. Гаварыць 

яму мяшалі крыкі, плач і галашэнне.
– Дайце хоць вяселле дагуляць... Хіба ж вы 

нелюдзі?
– Хай каравай падзеляць...
– Малады ж нават не пераспаў з маладою...
А Васіль, як бы ратуючы сітуацыю, паправіў 

на плечуках рамяні і на ўсю гармонікаву моц зноў 
рэзнуў марш. Усё тое ж “Прощание славянки”. 
Галашэнне набрала моцы, пачалася мітусня, гучалі 

праклёны, просьбы...
– Перастань, Васіль, душу рваць. Не выціскай 

у людзей слёзы, – папрасіў Сцяпан. – Урэж лепей 
польку. Мо апошнюю...

Сцяпан узяў Зосю, і маладыя закружыліся ў 
танцы. Спачатку вытанцоўвалі няспешна, спаважна, 
як бы з одумам, затым усё хутчэй і хутчэй, пакуль 
у шалёным кружэнні перад вачыма не замітусіліся 
твары, будовы, платы.

Хісталася зямля, на яе навальвалася неба, падалі 
ніц дрэвы, а полька віравала. Тупацелі па выплеска-
най нагамі – хоць каціся – сцежцы хромавыя боты, 
чапляліся за стырчакі скошанай травы дзявочыя 
туфелькі, а полька не збаўляла тэмпу.

Веерам разляталіся спадніцы і сукенкі, паляцелі 
з плячэй кавалераў фрэнчы, а полька набірала сілы. 
Яна нібыта прыняла ўвесь адчай, усю нечаканую 
тут злосць і горыч, выплюхнулася нястрымнасцю 
і неўтаймоўнасцю – як толькі вытрымліваў Васілёў 
гармонік?..

– Кола ўлева...
Памяняліся партнёрамі, і зноў полька з 

прытупамі адчайна дратавала ўтравелы надворак, 
як бы некаму за нешта помсціла.

І раптам нехта спатыкнуўся, нібы на перашкоду 
напароўся. Паляцеў потырчу. Гэта ў Сцяпана адар-
валася з грудзей прышытая кветка, пад ногі ўпала. І 
першы шафер, каб не наступіць, крутнуў партнёрку 
ўбок, сутыкнуўся з іншай парай, не ўтрымаўся. Але 
імгненна падхапіўся, ногі самі справіліся са збоем. 
Танец ані сцішыўся, ані замарудзіўся.

– Кола ўправа...
Адно толькі Сцяпанава маці жахнулася: “Ой, 

кепска будзе!” – прыціснула да рота патрэсканую 
руку з невыводнай пазелянеласцю ад лебяды, а дру-
гою ціхенька перахрысціла сына: “Хай беражэ цябе 
Бог, сыночак!”

Па-заліхвацку, як ашалелыя, скачуць маладыя. 
Мільгацяць у вачах вясёлыя чарцяняты. Зацятасць і 
радасць на разгарачаных тварах.

– Кола ўлева...
Самотна пазіраюць на маладых мацяркі і ста-

рэйшыя госці. Але і ў тых, і ў тых слёзы з вачэй 
коцяцца. Ды не звяртаюць на іх увагі танцоры – за 
пот выдаюць. Бо – вяселле ж. А на вяселлі толькі 
вясёлыя скокі...

– Усё, хопіць, та-скаць, – нечакана спыніў 
музыканта Косцік. Хоць каня ў галопе не адра-
зу стрымаеш, ды імгненна аціхла музыка, тароп-
ка разыходзіліся з кола задыханыя вясельнікі. – 
Вядзіце, бо познімся, – загадаў сваім паплечнікам, 
а сам пачаў суцяшаць: – Не галасіце, та-скаць, іх 
за сведак клічуць. У Баранавічы. На адзін дзень. 
Пакуль вы падзеліце каравай, яны вернуцца...

Канчаць вяселле давялося адной Зосі. Ды якое 
гэта ўжо было вяселле – без маладога, без музыкі, 
без настрою і з невядомай будучыняй. Гадалі, за 
што пабралі, хто ўдаў, што далей будзе. Ніякай віны 
не знаходзілі. Партызанам памагалі? Дык хто ім не 
даваў хлеба з салам альбо не хаваў на сваім гарыш-
чы? Нехта ў Савэраве эшалон пусціў пад адхон? 
Дык напэўна ж не дзед Ігнась. Некалі кокнулі ў 
жыце трох адсталых ад сваіх немцаў? То даўно ж 
было, пасля таго ўжо некалькі паліцаяў мусова з 
жыццём развіталіся.

Нічога госці не прыдумалі, папрасілі адразу ж 
дзяліць каравай – хуценька пааддавалі свае капей-
чыны, дарункі і порстка па хатах паразыходзіліся: 
крый Божа, адумаюцца, вернуцца, яшчэ некага 
забяруць...

– Мне б да начальніка вашага, – плакала, адно 
і тое ж паўтараючы, Зося. Але далей за дзверы 
яе не пускалі. – З вяселля я. Вось і самагонкі з 
кілбасой прынесла. Са свайго вяселля, – паказвала 
пярсцёнак. – Не дагулялі. З-за стала забралі мужы-
ка, – яна ўпершыню вымавіла гэтае слова, і нешта 
ажно ёкнула ўсярэдзіне. – Ніхто не ведае за што. 
Сцяпанам завуць. Сцяпан Кіневіч. З Язаўца. Яго 
Косцік, паліцай з Загрушша, забраў...

За адзін дзень пешкі дайшла Зося да Баранавічаў 
– амаль дваццаць кіламетраў. Ногі падбіла, знясілела 
ад трывогі, а ёй ніхто нічога сказаць не можа. Усе на 
немца-начальніка спасылаюцца. Вось да яго і прагне 
дабіцца Зося. Ужо і гарэлкай частавала не аднаго, 
і гасцінцамі з вясельнага стала, а толку ніякага. 
Нарэшце нехта з паліцаяў злітаваўся:

– Няма тут твайго Сцяпана. У Нясвіжы ён. У 
былой савецкай турме.

“О, Божухна! Гэта ж яшчэ амаль сорак 

кіламетраў! На носе ноч, хадзіць забаронена... За 
што ж я вам амаль усе каравайныя грошы аддала, 
каб вы папухлі?”

– А мо і ў Гародзяі Сцяпан, – пасеяў сумненне 
іншы. – Я чуў, што туды павезлі арыштаваных...

– Ты не перажывай, Сцяпан, і не таіся, – суця-
шае праз перакладчыка камендант. – Мы ўсё ведаем.

– Нічого вы не можаце ведаць, – даказвае сваё 
Сцяпан. – Бо і не было нічого.

– Калі б не было, не быў бы і ты тут. Нам Сымон 
Козел усё чыста пераказаў. І пра партызан, і пра 
твае паходы на чыгунку. Не адбрыквайся, ведаем, 
што начуюць яны ў вас, і харч ад вас маюць...

Камендант пералічвае Сцяпанавы грахі, а той 
намагаецца ўспомніць: хто ж гэты даносчык?

“Сымон Козел... Козел... Ага! – раптам пра-
святлела ў галаве: – Казёл, а не Козел... Сымон з 
Загрушша. Бач, Козелам стаў. Цьфу, Казлом ты 
быў, Казлом і застанешся... А помслівы ж, халера! 
Дараваць не можа, што некалі я разбіў яго гвязду*. 
Падчас калядавання. Напіўшыся, ён пачаў чапляцца 
да нашай кампаніі, абражаў дзяўчат, адабраў мех з 
накалядаванымі кілбасамі. Каб супакоіць задзіру, 
я хацеў трэснуць яго па галаве. Але ён прыкрыўся 
гвяздай. Не вытрымала яна, парвалася. А цяпер 
вось не вытрымаў ганарысты Сымон. Ну што ж, 
няма ў яго доказаў. Не нашай кампаніі Казёл...”

– Прызнаешся – адразу адпусцім, яшчэ паспееш 
на сваё вяселле, пакаштуеш караваю, – усміхаецца 
камендант.

– Не прызнаюся, бо няма ў чым, – адно і тое ж 
цвердзіць Сцяпан. А сам бакавым зрокам бачыць, 
што за спінай стаіць вярзіла, у якога пудовыя кулакі 
ажно свярбяць. Але як толькі адвядзе руку і запы-
тальна зірне на каменданта, той адмоўна круціць 
галавой.

Сядзіць Сцяпан перад немцам, чакае прысу-
ду, а самому нечакана дзіцячая гульня на памяць 
прыйшла.

“Адгадай, у якім вуху звініць?”
“У левым”.
“Не адгадаў – у правым”.
У яго ж раптоўна зазвінела і ў левым, і ў пра-

вым. Бо смальнуў усё-ткі вярзіла, не стрымаўся, гад. 
Кулакі ж, відаць, трэніраваныя. Такі звон у галаве, 
што аж вочы на лоб лезуць. Толькі камендант лаяц-
ца на вярзілу пачаў, жывадзёрам называе, грубым 
малатабойцам.

Адвялі Сцяпана ў камеру. А там дзед Ігнась, 
Васіль, Мішка і шмат-шмат іншага народу. Усім 
адно і тое ж абвінавачанне – шкодзілі немцам, якія 
вызваленне прынеслі.

“Ага, вызваленне... Хіба што ад жыцця, – думае 
Сцяпан. – Вунь колькі пахаронак папрыходзіла на 
хутар, у суседнія вёскі. А ў Загрушшы сам бачыў, 
як вешалі хлопцаў – за партызанку. Цяпер нас 
вызваліць хочуць... Вызваліцелі знайшліся, маць 
вашу!.. Але калі ў вас такія стукачы, як Сымон, то 
трасцу вы што-небудзь ведаеце...”

З кожным днём нарастае вастрыня допытаў. Ужо 
і камендант паблажлівасць страціў. Зламалі руку 
Мішку. Старому Ігнасю, сабакі, расквасілі нюхаўку. 
Нават Васілю, якога тут найлепш ведаюць, бо часта 
граў на іхніх выпівонах, і то добра рэбры пералічыў 
той вярзіла.

А за турэмнымі сценамі з кожным днём гру-
кат франтавы мацнее. Па начах зарывам пажараў 
бліскае закратаванае аконнае шкло: савецкія сама-
лёты бамбяць ворага.

– Але каб і нас часам не зачапілі, – перажываюць 
вязні. – Бо хіба ноччу разбярэш, дзе немцы, а дзе 
свае.

– А днём хіба відаць, што ў гэтай турме ты 
сядзіш, а не немец з паліцаем? – змрочна жар-
туе іншы. – Хіба што кальсоны свае выстаў, каб 
пазналі...

– Жарты жартамі, а і праўда можам загінуць, – 
цвяроза разважыў Сцяпан.

Гуртам вырашылі: калі чарговай ноччу пачнецца 
бамбёжка, выламім краты і рванём на вуліцу. Горай 
не будзе. Бо ўсё адно кожную ноч варанок навед-
ваецца. Да раніцы не ведае перадыху. Пусцеюць 
турэмныя камеры. Люцеюць немцы. Дрыжаць ад 
страху за свой лёс паліцаі. А таму выслужыцца ста-
раюцца, б’юць сваіх не горай за немцаў.

У роспачы вярнулася Зося дадому. У хаце цьмя-
на гарэла карасінавая лямпа.

– Усё, мама, няма нашага Сцяпана.
– Сплюнь, дачушка. Што ты гаворыш? – 

перахрысцілася маці.
– Няма, бо не кажуць дзе. У Баранавічах няма. 

Адны ківаюць на Нясвіж, другія – на Гародзяй. Усе 
грошы вясельныя аддала, а не выкупіла. Брэшуць...

– Сціхні, дачушка. Трэба шукаць, – уздыхнула 
маці. – Мо хоць хто з забраных знойдзецца.

– Я не ведаю, куды кінуцца. Ды і страшно адной 
па немцах гойсаць...

– Папросім Шуру, сястру Сцяпанаву. Яна казала, 
што пойдзе.

Раптам у акно нехта пастукаў. Маці насцяро-
жылася.

– Сцяпан! – кінулася да дзвярэй Зося. Ды маці 
заступіла дарогу:

– Я сама выйду.
Яна адсунула засаўку ў дзвярах і адступілася, 

прапускаючы на святло чалавека.
– Смелая вы, цётка Волька, – замест прывітання 

прамовіў прышлы. – Адразу дзверы адсоўваеце...
– А чаго нам баяцца? Нікого ж не забілі. А горай 

не будзе... Мы думалі...
– Ведаю, што Сцяпана чакаеце, – перапыніў 

начны госць.
– Мама, хто там? – падышла Зося. – А-а, 

Сымон… – прамовіла расчаравана.
Маці з Сымонам з Загрушша ўвайшлі ў хату.
– Чаго так позно? – спыталася Зося. – 

Каменданцкая ж гадзіна ўжэ...
(Заканчэнне на 8-й стар.)

Анатоль БУТЭВІч

Парушанае вяселле
Пра аўтара
Анатоль Іванавіч 

Бутэвіч нарадзўся 15 чэр-
веня 1948 года на хутары 
Язавец Нясвіжскага раёна 
Мінскай вобласці.

Скончыў аддзяленне беларускай мовы 
і літаратуры філалагічнага факультэта 
Беларускага дзяржаўнага ўніверсітэта (1971). 
Працаваў рэдактарам Беларускага тэлеграфна-
га агенцтва (1971–1973), намеснікам рэдактара 
газеты «Чырвоная змена» (1975–1979), дырэкта-
рам рэспубліканскага выдавецтва «Мастацкая 
літаратура» (1986–1987), у апараце ЦК ЛКСМБ 
і ЦК КПБ. У 1990–1992 гадах быў старшынёй 
Дзяржаўнага камітэта па друку, у 1992–1994-м – 
міністрам інфармацыі, у 1994–1996-м – міністрам 
культуры і друку Рэспублікі Беларусь.

У 1996–1998 гадах быў празначаны Генеральным 
консулам Рэспублікі Беларусь у Гданьску. У 
1998–2000-м – Надзвычайны і Паўнамоцны Пасол 
Рэспублікі Беларусь у Румыніі. У 2001–2009-м – 
саветнік старшыні Банка міжнароднага гандлю і 
інвестыцый. У студзені–маі 2009 года працаваў 
галоўным спецыялістам упраўлення мастацтваў 
Міністэрства культуры Рэспублікі Беларусь. 
Мае дыпламатычны ранг Надзвычайнага і 
Паўнамоцнага Пасла Рэспублікі Беларусь.

Як пісьменнік вядомы пад псеўданімамі 
Максім Валошка, Анатоль Баярскі, Міша Алімпік. 
Перакладае з польскай, рускай, украінскай моў на 
беларускую, з беларускай на рускую. Яго творы 
былі перакладзены на польскую, румынскую, бал-
гарскую мовы.

Жыве ў Мінску, мае траіх дзяцей.
                                 ***Учора Анатоль Іванавіч адзначыў чарговую 

гадавіну з дня нараджэння. “Народная Воля” віншуе 
яго і жадае добрага здароўя і творчага плёну!

Калаж Iрыны ПУСТАВАЛАВАЙ.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцы   М нск, вул. нгельса, а. 
Прыёмная  тэл. факс  . 

Рэкламны аддзел  .
.  

. .  

ШахМаТы

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЫЛКО.

з  ПЕРШых  ВУснаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

УТБоЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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Лявон ЦЕЛЕ .
г.Дзяржынск.

МазаІка

МазаІка

Ізноў гульня…
эмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.
Як стала вядома, жаночае 

першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса на ў друк 15.06.2020 
у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 015 экз. За каз № 1967.

ШаШкi

«Дынама»?


У маршрутцы, якая едзе да канцавога прыпын-

ку “Пасёлак Салодкі”, усе месцы заняты. Вадзіцель 
заводзіць машыну. Дзверы маршруткі адчыняюц-
ца, заглядвае бабулька і пытаецца ў шафёра:

– Мілок, у цябе канец – “Салодкі”?
У салоне чуецца хіхіканне.
Шафёр, доўга не думаючы:
– Не ведаю, не спрабаваў!
Раздаецца смех.
Бабка ўскараскваецца ў машыну, ястрабіным 

вокам аглядае салон – свабодных месцаў няма. 
Яна працягвае грошы вадзіцелю:

– Вазьмі мяне стоячы!
Маршрутка ўзрываецца рогатам, а шафёр, 

вываліўшыся з машыны, качаецца ад смеху на 
зямлі.


На пытанне “Мужскі орган з пяці літар, які 

больш за ўсё ўзбуджае жанчын” армянскае радыё 
адказала: “Розум”.


– Рабіновіч, навошта вам столькі грошай? Мы 

ж ідзём да камунізму.
– А на зваротны шлях?


– Федзя, ты мне прысніўся ў эратычным сне.
– І што я там вытвараў?
– Ты прыйшоў і ўсё сапсаваў.


– Золатка маё, што табе прывезці з 

камандзіроўкі?
– Паводзь сябе правільна і тады нічога не 

прывязеш.


Хопіць палохаць усіх канцом свету! Гэтага 
ніхто не баіцца. Лепей палохаць канцом інтэрнэту.


У Мінску па плошчы ідзе мужык з індыком 

пад пахай. Насустрач міліцыянер:
– Тут што – вёска, што ты з індыком ходзіш?
– Ну дык і што? Вунь у вас галубы па плошчы 

гуляюць.
– Дык то ж голуб – птушка міру!
– А каб я здох, калі мой індык хоча вайны!


Камароўскі рынак.
– Грамадзянка, купіце ката!
– А якой ён пароды?

– Сібірскай.
– Такога не можа быць, у яго ж шэрсць карот-

кая!
– Паважаная, але ж ён есць выключна сібірскія 

пельмені!


– Бора, калі цябе няма дома, суседзі пра цябе 
такое кажуць!..

– Ой, калі мяне няма дома, хай яны мяне 
нават б’юць!

Падрыхтаваў Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Скарбы з архіва майстра
Архіў майстра Мікалая Грушэўскага ўтрымлівае шмат цікавага 

матэрыялу, які можно доўга вывучаць. У якасці падрыхтоўкі 
да чарговага бліц-конкурсу прапануем дзве канцоўкі Мікалая 
Грушэўскага ў апрацоўцы вядучага рубрыкі.

№1 Белыя: а3, а7, b2, c1, d2, e1, f4, g3, h6 (9).
Чорныя: b4, b6, c5, с7, f2, f6, f8, g7, h2 (9).
№2 Белыя: а3, а7, b6, c5, d4, f6, g7 (7).
Чорныя: d2, d8, f2, f4, f8, h4, h6 (7 ).
Таксама паспрабуйце свае сілы ў рашэнні яшчэ трох кампазіцый 

іншых аўтараў. Белыя пачынаюць і выйграюць.
№3 (Генадзь Андрэеў) Белыя: b6, c5, c7, d2, d6, g1, h6 (7).
Чорныя: a3, b4, b8, f4, f8, g7, h4 (7).
№4 (Віктар Шульга) Белыя: b6, c7, d6, f4, f6, g5 (6).
Чорныя: а5, а7,d2, d8, е3, f2, h4 (7).
№5 (Віктар Шульга) Белыя: а1, b2, b6, d6, е7, f6, h4, h6 (8).
Чорныя: а7, b4, с3, с5, d2, d4, d8, f4 (5).

Вітаем дэбютанта!
На электронны адрас вядучага рубрыкі свае творы даслаў Яўген 

Капылоў з расійскага горада Белгарада. Знаёмімся.
№6 Белыя: простыя b2, g3, h2, дамка 

e1 (4).
Чорныя: а5, а7, b4, b6, е3, е5 (6).
f4(g3A), d2(a3), bc3(c5), h4(d4B, b4C), 

e7(b6), e5-f6(a5), g7(c3, c3), h8(d2D), c3, 
f6 x. D(ab2), b4, a1 x. C(b2), c3 x. B(ab4, 
b2),c3, b6(b4), f6, a5 x.A(g5), bc3, h4(b4), 
f6 x.

Далей падаём пазіцыі на нічыю.
№7 Белыя: b2, c1, d2, h2 (4).

Чорныя: а3, а7, b4, g5, h4 (5).
bc3(f4, hg3), e3, f4(e1), e5(h4), d6(f6), c7(e5), b8(h2), d2(b2), b6, 

e3(g1), bf4, c1(a1), a3 =.
№8 Белыя: c1, d2, f2, g1 (4).
Чорныя: а7, d4, e5, h2, h4 (5).
c3, a3(b6), b4(g3, f4), f2(g1), a5, c7 =.

Задачныя ўзоры міжнародных шашак
У міжнародныя шашкі свaе задачы прапануюць пастаянныя 

аўтары.
№9 (Анатоль Шабалін) Белыя: 

простыя 7, 12, 18, 27, 31, 33, 34, 43, 49, 
50, дамкі 4, 11, 17, 39 (14).

Чорныя: простыя 1, 35, 36, 41, 42, 
дамка 3 (6).

Замкнуць дамку і дзве шашкі чорных. 
17-22(45A), 10, 46, 23, 34, 38, 44 [(45) 
35 40]. A(40), 39-44, 45, 29, 11-39 [(40) 
34 35]. Уражвае, з якой лёгкасцю аўтар 
атрымаў новае спалучэнне фіналаў.

№10 (Юрый Голікаў) Белыя: простыя 31, 34, 37, 40, 43, дамкі 36, 
39, 44, 45, 48 (10).

Чорныя: простыя 8, 9, 18, 19, 35, дамкі 24, 26 (7).
Замкнуць дамку і шашку чорных. 38(47А), 49, 38, 32, 41 [(47) 42]. 

A(42), 27, 12(8/3), 13/9, 43, 49[(50)44].
№11 (Віктар Шульга) Белыя: простыя 11, 12, 17, 18, 22, 28, 34, 37, 

45, 50, дамкі 4, 13 (12).
Чорныя: простыя 1, 3, 25, 35, 38, дамкі 6, 36 (7).
Замкнуць дамку і шашку чорных. 34-30(34А), 12-8, 44, 40, 2, 16, 

49[(50)44].А(24), 30, 40, 12-8, 22-18, 29, 1 [(6)40].
Наступныя праблемы Валерыя Кручкова рашыце самастойна.
№12 Белыя: 6, 7, 9, 11, 12, 28, 31, 33, 41 (9).
Чорныя: 1, 2, 19, 24, 26, 29, 38, 42, 44 (9).
№13 Белыя: 12, 13, 18, 19, 30, 32, 41 (7).
Чорныя: 10, 24, 26, 35, 37, 40 (6).
№14 Белыя: 6, 20, 24, 25, 30, 34, 38, 40, 41, 44 (10).
Чорныя: 9, 11, 13, 15, 17, 21, 23, 36, 45 (9).
На заканчэнне – дзве дамачныя праблемы Аляксандра Мікалаева.
№15 Белыя: простыя 28, 35, 36, 43, 47, 50, дамка 3 (7).
Чорныя: простыя 10, 13, 19, 21, 24, 29, 43, дамка 26 (8).
23(28), 30, 31(48), 26(49), 47-43(40), 45,39 х.
№16 Белыя: простыя 9, 13, 17, 18, 22, 32, 37, 38, 42, 47, 48, 50 (12).
Чорныя: простыя 10, 21, 24, 26, 29, 33, 34, 39, 40, дамкі 36, 46 (11).
43, 28, 45, 4, 5, 23(48). 36, 37, 27 х.

Супаставім рашэнні
“Народная Воля” за 12 мая 2020 года.
№1 – d4, c3(f4), e5, c7,a1 x.
№2 – f8, b2, a3, g5, e3 x.
№3 – b4, d4, f8, g5(c5), ab2, c3, e7, d2 x.
№4 – e3, f8, e1, g5, d6(g1), f2 x. Магчыма перастаноўка 3-га і 4-га 

хадоў.
№5 – bc7, b2, c7, f2, b8, d4(e5), d4 x. Заданне мае некалькі 

пабочных рашэнняў.
№6 – c5(b:d4), fe3, h2, e7, f2, c7, a3 x.
№7 – fe3, e3, d2, e:c7, a5(h8:f6), c3, h8, h2 x.
Упэўнена перамог Сяргей Бурко.
Дакладныя адказы даслалі: Аляксандра Камінская (Вілейка), 

Юрый Голікаў (Цвер, Расія), Эдуард Дамброўскі, Віталь Варушыла, 
Іван Наўроцкі (Мінск), Уладзімір Бандарык (в. Лугавая Слабада 
Мінскага раёна), Уладзімір Валчкоў (Маладзечна), Леанід Жыхар, 
Фёдар Карпей (Мядзел), Ігар Ананіч, Павел Каролік (Гродна), 
Уладзімір Панько (Камянец), Сяргей Бурко (Орша), Анатолій 
Чумакоў (Светлагорск), Уладзімір Барысёнак (Віцебская вобл.). 
Дзякуем за лісты і спадзяёмся на вашу далейшую актыўнасць.

Свае лісты дасылайце на адрас: 220030 Мінск, 
вул.Энгельса, 34а, “Шашкі” – або на электронны адрас рэдакцыі: 
shulga.checkers@gmail.com.

Віктар ШУЛЬГА.

УсМiхнiЦЕсЯ...

Смяшынкі з Лявонавай скрынкі

Міхася СКОБЛЫ

                         100 РаДкоЎ

Міхася СКОБЛЫ

                         100 РаДкоЎ

Дзед Максіма 
Багдановіча 

пойдзе 
на ўтылізацыю?

Выпраўляцца на старыя могілкі з пошукавай мэтай лепш за 
ўсё з правадніком. Бо заблукаеш – і ніякі “Гугл” не дапаможа, 
ніякі GPS-навігатар маршрут не падкажа. І сноўдаеш тады ледзь 
бачнымі пакручастымі сцежкамі, праціскаешся паміж агароджамі, 
прадзіраешся праз калючае кустоўе, а помнікі-крыжаносцы 
абыякава глядзяць услед чужаку.

На могілках у Чэрвені я быў чужаком. Недальнабачным і 
саманадзейным, як конь з вядомай байкі. Паспадзяваўся на ўласную 
памяць – дзесяць гадоў таму па тых могілках вадзіў мяне мясцовы 
краязнавец Уладзімір Дарагуш. Вадзіў ўзрушана, расказваючы, як 
выпадкова адшукаў там закінутую магілу Апанаса Мякоты – дзеда 
Максіма Багдановіча.

Потым ён неаднаразова хадзіў у Чэрвеньскі райвыканкам, 
пісаў у Міністэрства культуры, звяртаўся ў Дзяржаўны музей 
Багдановіча. Як на добры лад, магіла тая мусіла стаць культурнай 
сенсацыяй і аўтаматычна трапіць у спіс гісторыка-культурных 
каштоўнасцяў Чэрвеньшчыны. На жаль, так не сталася. Магілай 
дзеда беларускага класіка ніхто з чыноўнікаў не зацікавіўся. Не 
заапекаваўся ёю і музей.

Уладзімір Дарагуш, аўтар кнігі-помніка “Чэрвеньскія Курапаты” 
(пра месцы масавых бальшавіцкіх расстрэлаў на Чэрвеньшчыне), 
доўга не здаваўся. Але ў адказ чуў самы распаўсюджаны ў чыноўніцкім 
асяроддзі адказ: няма сродкаў. Як быццам прапаноўвалася ўзвесці на 
той магіле мемарыял з карарскага мармуру.

Тады Уладзімір Дарагуш набыў за ўласную пенсію паўмяшка 
цэменту, сёе-тое з будматэрыялаў, гукнуў сяброў, і яны невялічкай 
талакой зрабілі што маглі – пазначылі пахаванне тратуарнымі 
брускамі, аднавілі на помніку крыж, вырваны вандаламі.

Тры гады таму Дарагуш памёр. І вось я блукаю спякотным чэрвеньскім 
днём па чэрвеньскіх могілках, згадваючы радкі Багдановіча: “Шмат у 
нашым жыцці ёсць дарог, / ды вядуць яны ўсе да магілы”. Добра было б 
напісаць іх на могілкавай браме, дадаўшы інфармацыйны стэнд. Каб 
людзі ведалі, што тут ляжыць дзед паэта, чые вершы і песні яны ведаюць 
на памяць. Бо з дзясятак сустрэтых мною на могілках і прылеглай вуліцы 
чэрвеньцаў толькі няўцямна плячыма паціскалі…

І ўсё ж я знайшоў! На нізенькім каменным помніку ледзь 
прачытваю (а хутчэй успамінаю прачытанае раней – відушчымі 
вачыма Дарагуша) надпіс: “Здесь покоится прахъ раба Божіего 
Афанасія Ивановича Мякото ум. 1878 г. 12 января”. Дзед паэта 
па кудзелі Апанас Мякота жыў у Чэрвені (да 1923 года горад 
называўся Ігуменам), служыў наглядчыкам у мясцовай павятовай 
больніцы. З жонкай Таццянай меў сына Янку і чатырох дачок: 
Стэфу, Аляксандру, Ганну і Марылю – будучую маці Максіма.

Ад убачанага сэрца маё сціснулася – помнік пахіліўся, вось-
вось упадзе, неабгароджаная магіла зарасла, надпіс разабраць ужо 
амаль немагчыма. Што чакае бяздоглядную магілу? Яе знясуць і 
ўтылізуюць – дзеля таго ж добраўпарадкавання. І, як выглядае, 
падобная практыка на чэрвеньскіх могілках мае месца. У адной, 
відаць, прызначанай на вываз крушні са старых помнікаў мне 
трапілася на вочы надмагілле Вінцэнта Мякоты (верагодна, 
Апанасавага сваяка).

У сувязі з чым я звяртаюся да старшыні Чэрвеньскага 
райвыканкама Віталя Казлова: калі ласка, папярэдзьце акт 
вандалізму! Хай сабе і неўсвядомленага, бо наўрад ці работнікі 
камунгаса ведаюць, хто такія тыя Мякоты. Але ж вы чалавек 
адукаваны і вывучалі Багдановіча ў школе. Дарэчы, у цэнтры 
Чэрвеня ў гонар яго маці пры спрыянні вашага папярэдніка 
была ўсталявана прыгожая мемарыяльная дошка. Урэшце вы ж 
даглядаеце магілы сваіх дзядоў, адведваеце іх на Радаўніцу. Гэта 
ваш сямейны абавязак. А абавязак дзяржслужачага – уратаваць 
магілу Апанаса Мякоты, прысвоіўшы ёй нейкі ахоўны статус. Якой 
катэгорыі – хай падкажа міністр культуры Юрый Бондар, з чыйго 
кабінета відзён велічны помнік Багдановічу на Траецкай гары.

Не павінен сядзець склаўшы рукі і дырэктар Дзяржаўнага музея 
гісторыі беларускай літаратуры (Музей Багдановіча – яго філія) 
Міхаіл Рыбакоў. Ён вельмі актыўны ў сацыяльных сетках – хай жа 
паактыўнічае і на той ніве, з якой есць хлеб.

Унуку ўнукава, дзеду дзедава – пасміхнуцца скептыкі. Усіх 
сваякоў, маўляў, не ўшануеш. У дадзеным выпадку я катэгарычна 
не згодны. Вунь у Расіі стаіць пяць помнікаў Арыне Радзівонаўне 
– няні Пушкіна. У Пскове, у Гатчыне пад Санкт-Пецярбургам, 
у Калужскай вобласці… Няні! А тут – дзед, без якога Максіма 
Багдановіча проста не было б на свеце.

Гэта ў несмяротных вершах унука ля магільнага склепа “амур 
і сумны і прыгожы / стаяў з павязкай на вачах”, і “часам лёгкі 
пах / туды даносіўся ад рожы”. На магіле дзеда ружы не растуць, 
і яе спакой міфічныя амуры не вартуюць. Відаць, не заслужыў 
дваранін Расійскай імперыі Афанасий Мякото асобнага склепа ад 
тых, за каго змагаўся на Крымскай вайне. Але Апанас Мякота – 
дзед нацыянальнага генія Максіма Багдановіча – бясспрэчна, мае 
права на нашу грамадскую і дзяржаўную ўдзячнасць. Іначай такога 
бяспамяцтва нам не даруюць нашы ўласныя дзяды.

(Заканчэнне. Пачатак на 7-й 
стар.)

– Мне можно. Ды і не бачыў 
ніхто.

– З чым жа ты прыйшоў, 
Сымонко? – трывожна запытала 
маці. – Мо што пра Сцяпана пачуў?

– Чуў. У Нясвіжы ён.
– Адкуль ты ведаеш? Кажуць, 

мо ў Гародзяі, – не згадзілася Зося. – 
Мне ніхто нічого толкам не сказаў.

– Калі кажу, ведаю. Заўтро 
гатоў з табою пайсці. Мяне там усе 
ведаюць.

– От добро! – усцешылася маці. 
– Схадзі, дзіцятко, – папрасіла дач-
ку.

Зося насцярожана зірнула спа-
чатку на маці, пасля на Сымона. 
Дзяўчаты добра ведаюць ягоны 
юрлівы і памаўзлівы характар. Не 
адну да сораму давёў. А тут яшчэ 
маці прапанавала:

– А ты ў нас пераначуй, 
Сымонко. Заўтро раненько і пойд-
зеце. Скарэй будзе.

– А дзе ён ляжа? – трывожна 
запярэчыла Зося.

– Нічого, я і на лаве лягу, – 
таропка згадзіўся Сымон.

Усю ноч Зосіна маці не звя-
ла вачэй. То прыслухоўвалася, 
то выходзіла ў сені – нібыта па 
малой патрэбе. А сама цікавала, ці 
ляжыць на лаве нечаканы госць.

Ранічкай да Зосі прымчаліся 
Сцяпанава маці і сястра Шура. 
Павойкалі, пабедавалі і рашылі, 
што Шура разам пойдзе.

Сымон незадаволена скрывіўся:
– Вялікай кампаніяй цяжэй 

будзе да начальства даступіцца. І 
ў турму.

– Нічого, затое ў дарозе смялей, 
– суцяшалі мацяркі.

Па дарозе Сымон увесь час каля 
Зосі трымаўся. Расказваў, які злос-
ны і дапытлівы нясвіжскі камен-
дант, як моцна ахоўваецца турма. 
Шура ж наравіла знарок ушыцца 
між імі, каб адцясніць Сымона.

Калі выйшлі на шашу, ён 
прапанаваў:

– Давайце раздзелімся. Мы з 
Зосяй пойдзем у Нясвіж, а Шура – 
у Гародзяй.

– Чаго? – здзівілася Зося. – Ты 
ж казаў, што Сцяпан у Нясвіжы.

– Казаў. А мо за гэты час яго ў 
Гародзяй перавялі?

– І што я буду рабіць у Гародзяі? 
– спытала Шура.

– Забярэш Сцяпана і на Язавец 
вернешся.

– А хто мне аддасць яго без 
цябе?

– Але траім нам небяспечна 
ў Нясвіжы з’яўляцца, – палохаў 
Сымон.

Нечакана ён схапіў Зосю за 
руку:

– Скажы, Зося!
Тая неўразумела зірнула на 

Сымона, на прыдарожныя прысады 
і злосна выхапіла руку.

– Зося, пачакай, не спяшайся, 
– угаворваў Сымон. – А ты ідзі, – 
кінуў Шуры. – Мы дагонім.

– Пусці, Казёл! – рэзка 
прамовіла Зося і вырвалася з рук. 
– Вось якая твая помач? Сыдзі з 
вачэй, плюгавец. Бо абязвечу.

– Зося, Зося… – паўтараў Сымон.

– Сціхні, памочнік драны! Вон 
адгэтуль, каб не смярдзеў! Бач, 
дадумаўся! – страх дадаваў сілы і 
рашучасці. – Абыдземся і без цябе, 
казёл смаркаты!

– І праўда, шуруй ты адгэ-
туль, пакуль цэлы, – уставіла 
сваё Шура, але больш спакойна. 
– Абыходзіліся без цябе, кура-
шчуп, і цяпер абыдземся. Лепей 
ідзі...

Дзявочая незгаворлівасць 
астудзіла Сымона. Ён не рашыўся 
нахабнічаць, плюнуў і збочыў з 
шашы.

– Ну і чорт з вамі! І з вашымі 
пртызанскімі паслугачамі. За 
дурною галавою нагам бедным. 
Звяжыся з баб’ём, то клопату не 
абярэшся. Задушыцеся вы, – і 
схаваўся ў маладым прыдарожным 
ельніку.

Ні з чым вярнуліся на Язавец 
Зося з Шурай. Не даступіліся да 
Сцяпана, хоць абабеглі ледзь не ўсё 
нямецкае начальства. Не даведаліся 
нават, ці жывы. Галашэннем 
сустрэлі іхні расказ свацці, аднак 
не пераставалі адна адну супакой-
ваць.

– Не плач, мая ты свацейка, – 
суцяшае Сцяпанаву маці Зосіна. – 
Мы і без таго наплакаліся за вай-
ну. У нашых слязах утапіліся б не 
адно германцы, а і ўсе іхнія клятыя 
памагатыя.

– І ты не плач, свацейка, – адказ-
вае Сцяпанава маці. – А кажаш ты 
праўду – наплакаліся на ўсё жыццё. 
Каб напаіць іх нашымі слязамі, то 
патруціліся б, падохлі б...

І абедзве зноў зайшліся ў 
галашэнні.

Ночы на пачатку ліпеня былі 
асабліва неспакойнымі. Акрамя 
паветраных налётаў горад 
абстрэльвалі “кацюшы”, гарматы і 
бог ведае што яшчэ. Сцены тур-
мы ажно ходырам хадзілі. А вара-
нок не спыняў сваіх ходак. Забралі 
Мішку – аднаго са Сцяпанавых 
спадарожнікаў. Напружанне было 
гранічным. Рашучасць вязняў так-
сама.

Нечакана дзверы адчыніліся.
– Сцяпан, Васіль, дзед Ігнась 

– на выхад! – загадаў Косцік, той, 
што прывёз іх сюды.

– Бывайце, хлопцы! – прамовіў 
на развітанне дзед Ігнась. – Калі 
хто ацалее, перадайце нашым, каб 
ведалі, дзе мы былі.

– І вы таксама перадавайце, – 
пачуліся галасы.

– Давай, давай, не хлюпай 
носам, – падганяе паліцай.

– Надаваўся за жыццё. Як той 
казаў, не палохай, – выявіў нечака-
ную храбрасць дзед Ігнась.

Вязняў пасадзілі на падводу і 
вырушылі на баранавіцкую шашу. 
Неба на ўсходзе палыхала бляскамі 
далекаватых яшчэ выбухаў. Ехалі 
моўчкі. Кожны думаў пра сваё, але 
ўсе разам пра адно і тое ж – як 
уратавацца.

Каля павароту на вёску Малева 
паліцаі спынілі каня.

“Усё, капцы, – пранеслася ў 
Сцяпанавай галаве. – Але просто 
так не дамося. Памалоцім і іх. І рулі 
іхнія адбяром. Іх жа ўсяго двух”.

Сцяпан непрыкметна таўхануў 
Васіля. Той згодна кіўнуў галавой.

– Ідзіце дадому, – нечакана 
прамовіў Косцік. – Няма часу з 
вамі важдацца.

“Ведаем мы вашыя хітрыкі, – 
падумалася Сцяпану. – Баіцеся ў 
вочы пазіраць. Хочаце ў спіну кулю 
ўсадзіць, маць вашу...”

– Давайце, толькі порстко. І 
не азірайцеся, – пачаў падганяць 
Вацік.

– Ага, дам я вам порстко!.. – не 
стрымаўся дзед Ігнась.

– Не перажывай, дзед, – супа-
койвае Васіль. – Мы паможам. 
Бывайце...

– Назаўсёды бывайце, та-скаць, 
– адказаў Косцік. – І пастарайцеся 
больш не пападацца на вочы.

“Патрэбныя вы нам, як сабаку 
блохі...” Вязні нерашуча тапталіся, 
баючыся нечаканага стрэлу ў спіну.

– Чаго марудзіце? Ну, бяжы-
це ж, сукі! – не вытрымаў Вацік і 
націснуў на курок.

Куля грукнула аб камень шашы, 
зрыкашэціла і прасвістала каля 
самага Васіля. Усе ўцялі галовы ў 
плечы і паціху рушылі наперад.

– Сам ты сука, – войкнуў Васіль 
і пазіраў на кроў, што палілася з 
кісці правай рукі. – Як жа я буду на 
гармоніку граць?

– І ўсе вы – сучыя дзеці. 
Нямецкае сукі, як той казаў! – 
дадаў дзед Ігнась. – Я ж гаварыў, 
што да восені спрындзіцца немец. 
Ажно і восені яшчэ няма, а вам 
ўжо хэндэ-хохаўскі капут наступіў. 
Першы раз, як той казаў, памыліўся 
дзед...

Хутаранцы прыбавілі кроку. 
Але стрэлаў больш не было.

– Паехалі ў Малева коней 
набіраць, каб драпаць разам 
з немцамі, – выказаў здагадку 
Васіль...

– Мама, ці ведала ты Сымона 
з Загрушша? – нечакана спытаў 
Раман.

Маці чамусьці пабялела, вусны 
яе здрыгануліся і на пытанне адка-
зала пытаннем:

– А нашто табе?
– Ды проста так, – схітрыў ён. – 

Чуў недзе гэтае імя...
– Ведала, сынок. Памёр ўжэ. 

Пасля вайны быў недзе прапаў. 
Пасля вярнуўся ў Загрушша. 
Конюхам рабіў. Але злы быў – як 
сабака. Нават коні не любілі яго. 
Неяк п’яны напаў на жарабка. А 
той падковай яму ў пах. Памучыўся 
колькі дзён і сканаў... А чаму ты 
пытаеш? – дапытвалася маці.

– Не, нічога. Проста згадалася, 
– адказаў Раман і схаваў бацькаву 
запіску ў кішэню.

* Гвязда – так на польскі манер 
называлі калядную зорку, зробленую з 
тонкіх драўляных рэечак, абклееных 
паперай, прапітанай тлушчам, – каб 
празрыстай была. Унутры зоркі гарэ-
ла свечка, круціліся выразаныя з кар-
дону фігуркі на сюжэт Хрыстовага 
нараджэння. З ёю ў былой Заходняй 
Беларусі калядавалі – хадзілі ад хаты 
да хаты, спявалі віншавальныя песні 
гаспадарам, за што атрымлівалі роз-
ны пачастунак.
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